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FÆLLESLEDER AF 
FORMAND CLAUS OXFELDT OG 
NÆSTFORMAND CLAUS HARTMANN POLITIFOLK, LÆRERE, LÆGER OG SYGEPLEJERSKER har om no

gen fingeren på pulsen i forhold til samfundets udvikling.
De arbejder med den, står i frontlinjen og  SKAL forholde sig til den.
Det er hårdt arbejde. Det er vigtigt arbejde. Og det er udsat arbejde. 
Derfor har de faglige organisationer til at hjælpe dem, passe på dem 
og tale deres og samfundets sag.
Takket være medlemmerne er forbund som Politiforbundet og Dan
marks Lærerforening nogle af de første til at konfrontere offent
ligheden og politikere med virkeligheden. Vi har fingeren på pulsen, 
fordi vores medlemmer er helt derude, hvor den dunker. Også de 
steder andre ikke kommer eller kigger væk.
Derfor er det også så trist, at samme organisationer bevidst er holdt 
ude af politiske reformer og processer – eller endnu værre – er talt 
ud på et sidespor i smædekampagner som reaktionære og klynken
de. Som nogle, der blot ville have flere ressourcer. Vi er ellers klar til 
at tage ansvar for en sund udvikling og modernisere og effektivisere 
– bare det sker ud fra faglige skøn.
I stedet har man kørt konsulenthuse i stilling med fri adgang til at 
bruge samfund, velfærd og offentlige arbejdspladser som forsøgsla
boratorium for egne teorier og regneark.
En rapport fra 2009 anbefaler ligefrem den udvikling. Ud med de 
faglige organisationer, ud med virkeligheden – ind med McKinsey og 
de dyre venner.
Konsulenterne har været stort set lige så skadelige for den offent
lige sektor, som andre invasive arter. Men hvor samfundet bekæm
per dræbersnegle og bjørneklo – så kaldes konsulenthusene stadig 
ind for med millionhonorarer at dræne nærvær og faglighed ud af de 
offentlige arbejdspladser.
 
DET ER LIGEGYLDIGT, AT DE TOG FEJL 1., 2. OG 3. GANG – de får lov 
til at forsøge endnu en 4. gang – selvom alting efterhånden sejler 
takket være deres dagsorden.
HAVDE MAN LYTTET til fagligheden og fornuften, så havde vi i dag 
undgået en masse rigtigt dyre fejlskud, som har kostet velfærd, 
tryghed, sikkerhed og arbejdsmiljø.

STOP GALSKABEN 
– KONSULENTHUSE 
GØR OS ALLE TIL 
GRIN
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” ANSATTE SOM LØFTER SLØRET 
FOR DERES OPLEVELSER 
I ”MCKINSEY”-WORLD, 
RISIKERER PROBLEMER!”

Man havde sandsynligvis haft en billigere og 
mere effektiv offentlig sektor.
Vi er alle til grin for konsulenthusene. For et 
system, som har lukket sig om sig selv, så de 
ansatte ikke engang tør ytre sig om, hvad de op
lever. Det er i strid med kommunikationsstrate
gien, det er illoyalt. Faktisk er man whistleblow
er, hvis man siger noget. Smag en gang på det. 
Ansatte, som løfter sløret for deres oplevelser i 
”McKinsey”world, risikerer problemer!
Hvorfor er medier og politikere hoppet på konsu
lenthusenes dagsorden?
Hvorfor er de faglige organisationer, som rent 
faktisk har viden og skal tage ansvar for udvik
lingen, presset ud?
Hvorfor får det først gennemslagskraft, når 
en journalist tager et kort vikariat som lærer, 
og skriver om sine oplevelser på Facebook? Så 
forstår alle pludselig, at der er store problemer. 
Det, hun skrev, var præcis det, som Danmarks 
Lærerforening havde advaret mod i årevis. Men 
ingen lyttede.
 
HVORFOR SKAL NOGLE HOSPITALER UDSÆT-
TE DE ANSATTE for tusindvis af registrerings
punkter?
Hvorfor lyttede ingen til SKAT’s ansatte og 
fagforening, inden det blev til en absurd historie 
om kollaps?
Hvorfor lyttede ingen til Politiforbundet, da 
vi påpegede, at konsulenternes indretning af 
beredskabet betød, at politiet rent faktisk ikke 
kunne rykke ud? At det regneark, som normal
fordelte, ikke svarede til en virkelighed, hvor 
nogle nætter kan være rent kaos og andre rolige. 

At der også skal transporteres folk til detentioner. At der 
også skal være politi på arbejde efter klokken 16?
Nu skal det ændres – og tak for det.
Men først efter ni år, hvor borgere, tryghed og ansatte har 
været forsøgskaniner for noget, som alle ved første øjekast 
kunne se ikke fungerede.
 
PÅ FOLKEMØDET PÅ BORNHOLM blev vi endnu engang 
bekræftet i, at udviklingen sådan set er uønsket.
Til et arrangement om måltal, stod det klart, at hverken 
politikere, forskere, de ansatte selv eller økonomer kunne 
forsvare den måde, måltal og registreringer udmøntes på 
i politiet. De kan sådan set godt se meningen med begge 
dele. Men kun hvis det bruges med mening. Ingen havde 
svaret på, hvorfor der arbejdes, som der arbejdes.
Som De Konservatives formand, Søren Pape Poulsen, fortal
te om udregningen, som skal frigive 525 årsværk i beredska
bet i forbindelse med Flerårsaftalen: ”Jeg efterlyste den og 
har ikke set den. Jeg tror heller ikke på den. Men den var en 
del af et ellers godt forlig!”
Så er vi der igen. Og hele systemet arbejder i disse måneder 
hektisk på at finde 525 årsværk, som ikke kan findes uden 
at regne kreativt eller forringe de ansattes vilkår.
Ingen ønsker det. Men det sker og er en lavine, som ikke kan 
stoppes.
Det er politikernes pligt og ansvar at rulle den udvikling bag
læns. At sige stop. At lytte til fagligheden igen.
DROP DEN POLITISKE DAGSORDEN OM IKKE AT INDDRAGE 
ORGANISATIONER OG ANSATTE. DROP KONSULENTERNE 
OG DERES DYRE FORSØG. SPAR SAMFUNDET FOR SPILD
TE SKATTEKRONER OG FÅ I STEDET TILFREDSE BORGERE 
OG ANSATTE!
STOP MED AT VÆRE TIL GRIN!
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STORT TEMA 
OM FÆRØSK 
POLITI

18”DET ER NÆSTEN 
MAGISK, OGSÅ FOR
POLITIFOLKENE, 
NÅR DE HER 
IT-INGENIØRER
KOMMER IND. DE 
KOMMER IND MED
ET ANDET MIND-SET, 
OG DET SKABER ET
FANTASTISK 
SAMSPIL.”  
KIM AARENSTRUP, 
CHEF FOR NC3
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DE KÆMPER 
MOD HACKERE, 
PÆDOFILE OG 
ELEKTRONISKE 
LOMMETYVE



03/JUNI 2016 DANSK POLITI 7

Med NC3 har dansk politi rustet sig til at gå ind i kampen mod it-
kriminalitet, den absolut mest boomende kriminalitetstype såvel på 
verdensplan som herhjemme. Spillebanen er international, både når det 
gælder gerningsmænd og samarbejdspartnere – og godt halvdelen af 
medarbejderne i NC3 har anden baggrund end politiuddannelsen.

im Aarenstrup kalder sig selv 
for en hybrid. Med sin politi
uddannelse som baggrund, og 
som en af de første itefter
forskere i Danmark, søgte 
han i 1998 ud i det private 
erhvervsliv. Her sørgede han 

i flere år for itsikkerheden i firmaer som 
Mærsk, IBM og Deloitte. 
   I 2014 kom han tilbage i politiet som 
chef for NC3 (Rigspolitiets Nationale 
Cyber Crime Center). Han har altså haft 
to år til at opbygge dansk politis svar på 
cybercrime, med alt hvad dertil hører.
    Vores opgaver er både på det interna
tionale og det lokale plan. Vi er inde over 
hver gang, der skal sikres elektroniske 
spor i en større efterforskning i en af 
politikredsene. Og vi samarbejder med 

K
Europol, Interpol og andre landes poli
ti om konkrete sager og forebyggelse, 
fortæller Kim Aarenstrup.
   Det kræver udstyr at hamle op 
med hackere, pædofile netværk og 
elektroniske lommetyve. Som en 
del af etableringen af NC3 fulgte 
en portion penge med, dedikeret til 
indkøb af hardware. Det benyttes nu 
af centrets godt 100 medarbejdere, 
hvor halvdelen er politiuddannede, og 
halvdelen er hentet ind fra specialise
rede ituddannelser.

Elektroniske beviser
At politiet har brug for stærke kræfter 
på itområdet, viser den eksplosive 
vækst – både når det gælder mulighe
der for at finde elektroniske bevi
ser – men også gerningsmændenes 
muligheder for at tjene penge den 
anden vej.
    Desuden vokser omfanget af 
elektroniske beviser, som kan være 
afgørende i retssager. I en sag fra Aal
borg, hvor en teenagepige og hendes 
29årige irakiske kæreste sammen 
dræbte pigens mor, var det elektroni
ske spor, der førte til en ekstra hård 
dom. Pigen og kæresten havde nemlig 
i tiden op til drabet undersøgt forskel
lige muligheder, som ville opstå ved 
moderens død. Det fandt man frem 
til ved gennemgangen af datterens 
computer – og straffen steg dermed 
væsentligt, da det blev bevist, at 
drabet var planlagt.
    De elektroniske spor giver os 
mulighed for at analysere, hvad en 
gerningsmand har tænkt og gjort i lø
bet af en dag. Omfanget af den slags 
spor vokser betragteligt. I de større �

JOURNALIST

TANIA KEJSER

TK@POLITIFORBUNDET.DK

FOTO JAKOB BOSERUP

Kim Aarenstrup 
kom tilbage til 
politiet efter 14 års 
pause. I de seneste 
to år har han ar-
bejdet på at bygge 
NC3 op.
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sager belyser vi alt, hvad der findes, 
og vi begynder allerede ved den 
første ransagning, fortæller Claus 
Hald Simonsen, som er operativ chef 
i centeret.

Magi når modsætninger mødes
Den efterhånden lettere slidte kliche 
om, at det kan være svært at blive 
integreret i politiet med en anden 
uddannelse, er godt og grundigt 
efterprøvet i NC3. Omkring halvdelen 
af centrets 100 medarbejdere har en 
specialiseret uddannelse inden for it. 
    Det har været meget interessant 
at følge de to personalegrupper blive 
til én. Der var en udtalt og en uudtalt 
modstand mod at få nye fagligheder 
ind, da vi begyndte. Jeg blev ofte 
mødt med budskabet om, at det var 
nemmere at lære en politimand it 
end en itmand politi. Det tankesæt 
udfordrede jeg. Og fordi jeg har ar
bejdet med itsikkerhed andre steder 
end i politiet, og kender de her fag
ligheder, står det klart for mig, at it 
klart er den mest komplekse verden, 
siger Kim Aarenstrup.

   Der sker noget helt særligt, når de to 
fagligheder går sammen om samme 
mål, oplever Kim Aarenstrup.
    Det er næsten magisk, også for 
politifolkene, når de her itingeniører 
kommer ind. Det er jo ikke folk, der 
kommer for at stjæle arbejdet eller 
skade butikken. De kommer ind med 
et andet mindset, og det skaber et 
fantastisk samspil. Når en specialise
ret politimand møder en ituddannet, 
som har den dybe og brede forståelse 
af området, åbner det nogle døre og 
skaber nogle resultater på et meget 
højt niveau.

Internationalt samarbejde
En af de helt store udfordringer i 
forhold til cybercrime er geografien. 
Der kan være endog meget langt til 
gerningsmændene.
    I de enkelte sager har vi rigtig 
meget samarbejde med andre landes 
politi – og især andre landes cybercri
mecentre. På det praktiske, operatio
nelle plan arbejder man fint sammen. 
Også mere effektivt rent tidsmæs
sigt end man skulle tro. Vi er blevet 
stadig mere aktive i Europol  og er nu 
tovholder på flere projekter dernede.   
Som det ser ud lige nu, hvor vi ryger 
ud af Europolsamarbejdet i 2017, 
sætter det os enormt tilbage, siger 
Kim Aarenstrup og fortsætter:
    Der er en masse juridiske ben
spænd, som vi undgår på grund af 
Europol. I nogle sammenhænge kan vi 
bruge Interpol – men der er et juridisk 
framework omkring Europol, der gør 
det nemmere at dele informatio
ner på tværs af EUlande. Vi har et 
familiefællesskab med Europol og et 
interessefællesskab, som er under be
skydning. Vi har ikke brug for at blive 
stillet uden for det samarbejde.

Politikredsene opgraderes
En anden udfordring er at få politi
kredsene med på itvognen. I slutnin
gen af 2015 blev der ansat itingeni
ører, som nu sidder i politikredsene. 
Deres job er at sætte sig ind i kredse
nes opgaver og behov.
    Det er noget helt nyt, at vi sender 
nogle ud, der taler ”it’sk”. Formålet 

NC3 understøtter politikredsene 
når en sag kræver, at elektroniske 
spor sikres. Omfanget af elektro-
niske beviser vokser konstant - og 
bruges i stigende grad i bevisfø-
relsen. Claus Hald Simonsen er 
leder af afdelingen for elektronisk 
sporsikring.



03/JUNI 2016 DANSK POLITI 9

HOVEDOMRÅDERNE FOR NC3

•  Bistand til politikredsene. To folk fra NC3 (Rigspoliti-
ets Nationale Cyber Crime Center) er med i første ræk-
ke – under blandt andet ransagninger – i forbindelse 
med efterforskninger af alvorligere karakter i landets 
politikredse. Flere og flere beviser findes elektronisk, 
og undersøgelser af diverse mobiltelefoner, compu-
tere og tablets bliver en stadig vigtigere opgave i en 
efterforskning.

•  Alle kredse har på initiativ fra NC3 fået en it-ingeniør, 
der på kan bistå i mindre sager, alt efter hvad kredsen 
har brug for på området. It-ingeniørerne er ansat af 
NC3 og fysisk placeret i kredsene.

•  Cyber-kriminalitet. Et andet ord for højteknologisk 
kriminalitet. Det er blandt andet hackerangreb, 
malware, angreb mod virksomheder, offentlige 
organisationer eller andet. Danske virksomheder er 
jaget vildt på cybercrime-fronten. NC3 er i gang med 
at forebygge angreb og oplyse virksomhederne om 
værdien i at sikre sig mod angreb. Danmark er i front i 
forhold til it-løsninger. Men mange har glemt at sikre 
sig mod misbrug.

•  Seksuelt misbrug af børn. Afsnittet har lige fået en 
pris for at have den bedste medarbejder i verden til at 
finde frem til ofre. Dansk politi har hele tiden været 
langt fremme i efterforskningen af denne type sager, 
så afsnittet ligner på mange måder sig selv. NC3 har 
opgraderet med nye systemer til at analysere data. 

•  Økonomisk it-kriminalitet. Et område i hastig vækst. 
NC3 er gået sammen med Nationalt Efterforsknings-
center (NEC) om en operationel strategi specifikt på 
dette område. Målet er at bekæmpe kriminaliteten 
ved blandt andet at forebygge og forstyrre gernings-
manden i sit forehavende. Området er præget af en 
blanding af organiseret kriminalitet og ”små fisk”. 

•  Ulovlig handel på nettet. Her er for eksempel tale om 
narkohandel, menneskehandel og andet, der udbydes 
via Dark Web-netværk som TOR-netværket. Her er, 
ifølge Kim Aarenstrup, chef for NC3, stadig flere 
penge at tjene. De kriminelle har fået øjnene op for, at 
det er mere risikofrit, end hvis man skal igennem en 
lufthavn i Bangkok med fire kilo kokain i bagagen. Nu 
kan de kriminelle sidde i et andet land og handle med 
narko og få andre til at tage sig af det hårde arbejde. 
For eksempel er det muligt at få et logistikfirma til at 
tage sig af fragten og få det leveret til døren af Post 
Danmark. 

er at løfte efterforskningen på itområdet. De kan for 
eksempel tage telefonen, når en virksomhed ringer og 
fortæller, at de har været udsat for et hackerangreb. 
Itingeniøren kan tale med virksomheden – og tage 
derud og hjælpe. 
   Itingeniørerne er et led i en strategi om at vende 
ansigtet mere mod de konsekvenser, danskerne og 
virksomhederne netop nu oplever i en mere digitaliseret 
verden. 
    Et af vores helt store sats er, at vi vender os mod 
erhvervslivet. Alle i dansk politi taler om borgernes 
tryghed – men virksomhederne bliver lagt ned af 
itangreb. Det har vi rettet noget fokus mod. Her ligger 
der et kæmpe mørketal. Og det har faktisk været lidt 
svært at trænge igennem. Virksomhederne har været 
meget tilbageholdende med at fortælle noget – de er 
bange for, at det kommer på forsiden af de lokale aviser. 
Men pointen er, at alle jo er udsatte. Lige nu er der en 
trend med, at hackerne installerer malware i virksom
hedens system, der låser ALT – alle dokumenter og alle 
oplysninger og alle systemer. Og så er det altså op til 
virksomheden at betale løsepenge for at få systemerne 
låst op igen. Danmark er helt i front, hvad angår digitali
sering, men vi mangler at følge med på sikkerhedsfron
ten, og det vil vi se ske i årene, der kommer, siger Kim 
Aarenstrup. �
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VI BYGGER 
DET SELV, SÅ 
VED VI, HVORDAN 
DET VIRKER
De skaber orden i kaos og opfinder 
systemer, der understøtter politiets 
efterforskning. Mød tre it-ingeniører 
i NC3’s afdeling for Innovation.

AF TANIA KEJSER

FOTO: JAKOB BOSERUP
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uften er pumpet med 
idéer, muligheder og eks-
tremt uforståelige udtryk 
for alle andre end it-spe-
cialister. LIXtallet falder 
væsentligt, når itingeniø
rerne i Innovationsteamet 

hos NC3 byder andre fagligheder 
indenfor og dermed tvinges ned på 
et pædagogisk niveau. For det ER 
komplekst at være dem, der skaber 
overblik i koder og data. Til gengæld 
kan udbyttet være stort, hvis man 
giver itingeniørerne lov til at lege. 
Det er Mark Baumgarten, Erik Thisen 
og Kaino Lagoni et levende bevis på.
Tag for eksempel Se&Hørsagen, hvor 
en hemmelig kilde i årevis blev betalt 
for at lække informationer om kendte, 
når de brugte deres kreditkort. I 
sagens natur er langt størstedelen af 
bevismaterialet elektronisk. 
    I Se&Hørsagen var der utroligt 
meget materiale, der skulle ses igen
nem. Vi brugte 14 dage på at bygge 
et system, der kunne søge i filerne og 
dermed optimere efterforskningen, 
fortæller Mark Baumgarten.
   Se&Hørsagen er ét eksempel på, 
hvordan politiarbejdet er afhængigt 
af itkompetencer. Med NC3 har politi
et fået sit eget udviklingsteam, der 
understøtter efterforskningen.
    Generelt kigger vi på metoder, der 
anvendes i politiet, som vi kan se en 
idé i at optimere ved brug af it. Man 
kan sige, at det er modsætningen 
til mange store offentlige itprojek
ter, der dør, fordi ånden i idéen ikke 
bliver fulgt. Vi forsøger selv at finde 
de byggeklodser, vi har brug for – de 

L
ligger ofte som open source. Vi holder 
af at lave tingene selv. Det er ikke så 
svært, som folk går og tror, siger Mark 
Baumgarten.

Et øje ind i de pædofiles verden
Skypeforensic er et ud af flere pro
grammer, der eksporterer data ind til 
en søgemaskine hos NC3. Det betyder, 
at NC3’s afsnit mod seksuelt misbrug 
af børn kan få et øje ind i pædofiles 
delinger over blandt andet Skype. Pro
grammet er lavet i huset på baggrund 
af et meget specifikt behov og er et 
godt eksempel på et program, som 
ikke lige kan downloades fra internet
tet men i stedet kræver dedikerede 
udviklingsressourcer.
   Det har de hos NC3’s Innovati
onsteam. En åben skærm viser et 
billede af samtaler over hele Europa 
– pædofile, der taler sammen over 
nettet, vises som et finmasket net af 
forbindelser. 
    Det er en uhyggelig sideeffekt ved 
jobbet. Man finder ud af, hvor meget 
der foregår af den slags, siger Erik 
Thisen.
   Meget af arbejdet handler om at 
skabe orden i den store mængde af 
data, en efterforskning skal holde 
styr på.
    I gamle dage måtte man hele tiden 
købe større databaser, fordi udviklin
gen i de elektroniske beviser konstant 
steg i omfang. I praksis blev det lang
sommeligt at søge på for efterfor
skerne. Det er ekstremt dræbende for 
en efterforskning, at systemet ikke 
svarer, når du trykker. Vi har udviklet 
en metode, så vi ikke behøver at skif
te databasen ud med en større, men 
kan koble nye databaser på, i takt 
med at sagskomplekserne vokser. Du 
skal altså ikke ud og købe nyt, men 
kan supplere, og dermed bevare de 
hurtige svartider, stor kapacitet og 
tolerance over for hardwarenedbrud, 
fortæller Mark Baumgarten.

Juridiske gråzoner
Navnet ”Innovationsteamet” klinger 
lettere påklistret i de tre itingeniø
rers opfattelse af, hvordan NC3 bør 
hænge sammen. Udvikling og idéer �

bør opstå overalt, ikke i en særlig 
afdeling. Til gengæld har de det 
utroligt godt med den frihed, som 
navnet fører med sig.
    Nogle gange får vi en god idé og 
laver noget helt andet, end vi bliver 
bedt om. Frihed og ansvar er meget 
motiverende. Vi har selvfølgelig nog
le bundne opgaver. Vi skubber hele 
tiden grænsen for, hvad vi kan – og 
skal følge med juridisk. Det er en evig 
dialog. Nogle gange er lovgivningen 
ikke på plads eller helt i trit med 
de muligheder og løsninger, som 
anvendelse af de nyeste teknologier 
skaber. Det giver nogle gråzoner, 
som man må forholde sig til juridisk, 
fortæller Mark Baumgarten.
   En af de nyskabelser, som teamet 
lige nu arbejder på, sker på big data 
fronten.
    Det af vores projekter, som jeg 
tror, bliver det største, hedder LAB3.   
Det handler om at trække data ud af 
telefoner, computere samt eksterne 
datakilder og organisere den data, så 
det er nemt at søge i. Vi har myria
der af værktøjer til at trække data ud 
med – men hvordan gør vi det supe
reffektivt? Når efterforskeren tryk
ker på en knap, skal søgeresultatet 
tilpasse sig den ændring, han eller 
hun ønsker. Formålet er, at efter
forskeren kan bevare sit tankesæt i 
efterforskningen og følge idéen til 
dørs – sådan så søgemulighederne 
hjælper i stedet for at spænde ben.

Idéerne banker på
At NC3 har inviteret udviklere ind i 
butikken skaber grobund for idéer. 
Ifølge Innovationsteamet banker de 
første 100 idéer på.
    Et af vores problemer er, at vi 
drukner i vores egen succes. Folk 
vil gerne have det, vi har lavet. Det 
betyder, at vi kommer til at drifte. 
Og så skal vi rette fejl, installere og 
forklare. Jeg håber på, at vi får succes 
med at få de systemer, vi har udvik
let, til at fungere autonomt. Og at 
Koncern IT kommer til at hjælpe med 
supporten. Så kan vi koncentrere os 
om at udvikle endnu flere nye mulig
heder, siger Mark Baumgarten. 

Innovationsteamet i NC3 
består pt. af 6 mand; Kaino 
Lagoni, Erik Thisen, Mark 
Baumgarten, Carsten Jensen, 
Eske Hare Jakobsen og Tor-
ben Strand. og er en  kom-
bination af ingeniører, en 
systemadministrator og 
politiuddannede med formel-
le  it-kompetencer.
Her er det fra venstre Erik 
Thisen og Mark Baumgarten.
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Tom A har været med, siden dengang it-kriminalitet mest handlede om stjålne 
computere. Nu arbejder han blandt andet sammen med FBI og Europol, når en 
operation mod pædofile involverer danske statsborgere.

nternettet glemmer ikke, og 
det tilgiver ikke. Det er Tom 
A’s erfaring. Så når teenagepi
ger lokkes til at sende nøgen
billeder af sig selv, så eksiste
rer billedet stort set for evigt. 
Den slags sager ser politiet 

flere og flere af. Frustrerede forældre 
henvender sig, fordi deres barn ikke 
har tænkt sig om i deres færden på 
internettet.
    De unge tror, at skærmen er 
deres privatsfære. Det er de voksnes 
opgave at sætte sig ind i børnenes 
verden og forklare, at internettet ikke 
glemmer. Har du én gang dummet dig, 
kan man næsten altid finde det igen. 

I

INTERNETTET 
GLEMMER IKKE

AF TANIA KEJSER / FOTO: JAKOB BOSERUP

Uanset køn og alder er der masser af 
eksempler på, at folk gør noget ube
tænksomt. Men politiet får svært ved 
at løse alle sager, hvor folk er kom
met galt afsted på denne måde. Det 
koster mange ressourcer, siger Tom A, 
der til daglig assisterer politikredsene 
i sager, hvor NC3 har kompetencerne.

Blokering af hjemmesider
Tom A er politiassistent og ansat i 
politiet i 1982. Han har været lærer på 
Politiskolen, siddet i Koncern IT og har 
taget en civil ituddannelse på to år i 
sin fritid. Siden 2011 har han arbejdet 
hos NC3, hvor hans opgave blandt 
andet er at være kontakt til eksterne 

samarbejdspartnere som FBI, Red 
Barnet, spiludviklere og andre inden 
for feltet seksuelt misbrug af børn.
    Når et land laver en operation inden 
for de pædofile netværk, er der ofte 
danskere imellem. De operationer 
koordineres typisk af FBI eller Europol. 
De danske spor ender her hos os, og 
vi fordeler så sagerne ud i den eller de 
politikredse, hvor de hører til, fortæller 
Tom A.
   Hans afdeling har også ansvaret for 
den blokeringsordning på internettet, 
der gør, at hjemmesider med seksuelt 
misbrug af børn kan blokeres af inter
netudbyderne. 
    Hver morgen sidder vi og vurderer, 
hvorvidt hjemmesider er omfattet af 
straffelovens § 235 (børnepornografi). 
Vi får typisk mellem 2050 hjemmesi
der dagligt fra hele verden og under
retter de danske internetudbydere 
om de sider, der er ulovlige, hvorefter 
adgangen til siderne kan blokeres af 
udbyderne. Få andre landes politi har 
samme system, så dem arbejder vi 
tæt sammen med. Cybercrime udvikler 
sig med vanvittige skridt. Der sker 
hele tiden kvantespring. Også derfor 
er det interessant at sidde i et hus 
med medarbejdere med så forskellige 
baggrunde. Jeg kan bidrage, og jeg kan 
lære noget af andre, siger Tom A. 
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Tom A har været i 
politiet siden 1982. 
Han har bygget oven 
på sine it-kundskaber 
gennem uddannelse 
og arbejder i dag i 
NC3, blandt andet 
med blokering af 
ulovlige internetsider.
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AF TANIA KEJSER / FOTO JAKOB BOSERUP

HVAD LAVER 
EN IT-INGENIØR 
I EN EFTERFORSKNING?

For at understøtte 
politikredsene, har 
NC3 ansat it-inge-
niører, som er sendt 
ud i kredsene. Anders 
Sabinsky Tøgern har 
siden december væ-
ret ansat i Midt- og 
Vestsjællands Politi.
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Politikredsene har ansat hver deres 
it-ingeniør, der afhængig af behovet 
skal assistere på it-fronten. Anders 
Sabinsky Tøgern har siden december 
sidste år sat sig ind i politiarbejdet i 
Midt- og Vestsjællands Politi.

politiuddannelse er Anders Sabinsky 
Tøgern blevet taget godt imod. Han ser 
frem til i endnu højere grad at kunne 
bidrage i kredsen.
    Jeg møder stadig folk, som ikke er 
helt klar over, hvad jeg med min bag
grund kan. Min funktion her i begyn
delsen bliver at se, hvad folk arbejder 
med og komme med input til, hvordan 
man kan gøre det nemmere. Det, jeg 
kan, er at løfte politiets kompetencer 
inden for bekæmpelse af itkriminali
tet. Herunder er der håndteringen af 
store datamængder, der kun vokser 
i størrelse. Jeg kan skabe struktur og 
overblik i data. Itkriminalitet er ikke en 
størrelse for sig, der er it indblandet i 
stort set alle former for kriminalitet. I 
næsten alle sager bliver der beslaglagt 
en telefon eller en computer, og det 
bliver en stadig større udfordring at 
skabe overblik og plads til alle de data, 
der inddrages i en efterforskning.
   En del af jobbet bliver også at uddan
ne politiets efterforskere til at hånd
tere de itudfordringer, der konstant 
vokser.
    Afhængig af værktøjerne ligger der 
noget uddannelse af efterforskerne 
i forhold til søgning – helt konkrete 
tiltag herfra, hvor vi som itingeniø
rer skal videreformidle undervisning. 
Derudover helt generelle itkoncepter, 
principper og begreber vi skal videre
formidle, så de kan håndtere de data, 
de sidder med, siger Anders Sabinsky 
Tøgern.

nders Sabinsky Tøgern 
er uddannet datalog. 
Men siden den 1. decem
ber 2015 har han arbejdet 
på at forstå principperne 
i en politiefterforskning 
hos Midt og Vestsjæl

lands Politi. Han er ansat af NC3 og 
er dermed et slags bindeled mellem 
specialisterne her og den mere bredt 
funderede politifaglighed i kredsen.
    Jeg søgte jobbet, fordi jeg blev 
fanget af muligheden for at være 
på en arbejdsplads, hvor man gør en 
samfundsrelevant forskel. Tidligere 
har jeg været i private virksomheder, 
hvor det primært handler om at skabe 
profit. Men det her giver mening på 
en anden måde, fortæller Anders 
Sabinsky Tøgern.
   Jobbeskrivelsen er ikke fast for de 11 
itingeniører. Kredsene er forskellige 
og har forskellige behov, og derfor 
bliver rammerne fastsat efterhånden.
    Jeg har været koblet på en stor sag 
fra begyndelsen, som har taget næ
sten al min tid – det betyder også, at 
jeg stadig mangler at gøre opmærk
som på, hvad jeg kan byde ind med på 
et bredere plan. Generelt vil jeg gerne 
meget mere rundt og finde ud af, hvor 
mine kompetencer kan bruges, siger 
Anders Sabinsky Tøgern, der er place
ret i Teknisk Efterforskning i Roskilde. 

Uddannelse og udvikling
Som den første itspecialist uden 

A
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KORT NYT

Der er godt nyt, i hvert fald på sigt, til hundeførere, der må leve med risikoen 
for at møde skovflåter, når de bevæger sig i skov og krat. En gruppe forskere har 
endevendt skovflåtens genom i jagten på at finde dens svagheder. DNA’et er nu 
kortlagt til mindste detalje, og dermed er vejen banet for at blive helt af med det 
blodsugende kryb – med den ubehagelige evne til at overføre farlige sygdomme 
til mennesker. Statens Serum Institut vurderer, at omkring 15 procent af danske 
skovflåter er bærere af borreliabakterien, der for mennesker kan forårsage neu
rologiske symptomer som ansigtslammelse, meningitis og hukommelsestab, hvis 
ikke den behandles inden for en måned. 

 Den nye viden kan bruges i kampen mod skovflåten og de sygdomme, den 
fører med sig. Nu har vi endelig mulighed for at udvikle et effektivt og målrettet 
angreb mod skovflåten, siger professor ved Københavns Universitets Biologisk 
Institut, Cornelis Grimmelikhuijzen, til videnskab.dk. Han er er medforfatter til 
studiet sammen med lektor Frank Hauser fra samme institut.

Hvert år rammer sygdomme, overført af skovflåter, 300.000 mennesker i USA 
og 65.000 i Europa. Forskningen herfra vil arbejde videre med metoder til enten at 
udrydde skovflåten eller forhindre den i at overføre sygdomme til mennesket.

BOG Har du som politiansat en fornemmelse af, at det 
er blevet sværere at ytre dig kritisk på din arbejdsplads, 
og at de svar, som ledelsen leverer, afvæbner og sender 
kritikken tilbage til dig selv? Så er denne bog absolut 
pensum. Og for andre professioner er der også rigeligt 
at hente. 
   Afvæbning af kritik er i vækst på arbejdsmarkedet, 
og bogen dokumenterer en ny kultur, der præger især 
fagprofessionerne, offentlige som private, hvor kritik 
ikke længere kan handle om almene problemstillinger i 
arbejdslivet, men gøres til et individuelt anliggende, der 
har med den enkelte medarbejder at gøre.
   Bogen er resultatet af syv års indsamling af de svar 
på kritik, som møder de kritiske medarbejdere, og 
analyserer de bagvedliggende strukturelle årsager til 
svarene.
   Forfatteren er ph.d. og lektor på Roskilde Universitet. 

AFVÆBNET KRITIK
Skrevet af: Rasmus Willig
Hans Reitzels Forlag

”RYST PELSEN,
OG KOM VIDERE”

Skovflåten kan være 
udryddet om 15 år
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KORT NYT

Hvis politiet sikrer sig biologiske spor i forbindelse med berigelseskriminalitet, som for eksempel indbrud eller tyveri fra beboelse, 
er der et stort potentiale for en markant højere opklaringsprocent. 

Det viser et norsk forskningsprojekt af forsker Johanne Yttri Dahl fra den norske politihøjskole og professor Heidi Mork Lomell fra 
Oslo Universitet. Sammen har de indsamlet og bearbejdet 1.246 afgjorte sager om borgervendt berigelseskriminalitet fra ni norske 
politidistrikter i perioden 2009 til 2011.

I tidsskriftet ”Nordisk Politiforskning” forklarer de, at der er en god nyhed og en dårlig nyhed tilknyttet deres forskning. 
Den gode nyhed er, at der ikke er nogen tvivl om, at når politiet sikrer biologiske spor og får en DNAprofil at arbejde med, så har 

det en positiv effekt på opklaringsprocenten. 
Den generelle opklaringsprocent for de udvalgte kriminalitetsområder, som undersøgelsen har set på, lå i perioden på ni procent, 

men i de sager, hvor der forelå en DNAprofil, steg opklaringsprocenten til hele 43 procent. Tendens blev endnu tydeligere i de 
sager, hvor DNAprofilen matchede en profil i politiets DNAregister. I sådanne tilfælde steg opklaringsprocenten til 81.

Den dårlige nyhed er, at norsk politi meget sjældent sikrer biologiske spor i forbindelse med berigelseskriminalitet. Det skete kun 
i fire procent af undersøgelsens 1.246 sager. Med andre ord er der plads til forbedring i politiets praksis, konkluderer forskerne, hvis 
DNA skal bidrage til opklaring af flere indbrud, tyverier med videre. 

                           Så stor er stigningen i antallet 
af amerikanske politifolk, der blev dræbt af skud 
i første kvartal i år – sammenlignet med samme 
periode året før. I alt 17 politifolk mistede livet i 
de første tre måneder af 2016 som følge af skud.

113%

Bedre brug af DNA-spor 
kan opklare markant flere 
indbrud og tyverier
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POLITI
ARBEJDE 

SOM
FØR 

REFORMEN
106 politifolk fordelt på 18 øer og omgivet af klipper, tåge, hav 
og 70.000 får. DANSK POLITI besøgte de forblæste Færøer med 
50.000 indbyggere, særlige madvaner og et endnu særligere 
forhold til tiden. Det blev et møde med en glad arbejdsplads, hvor 
initiativ, nærvær og selvstændig opgaveløsning stadig er vigtigste 
redskaber i værktøjskassen. Afstanden fra chef til menig er kort 
og udjævnes ofte i kaffestuen. Stemningen er god, men frygten 
for at blive glemt af Danmark stor, hvad enten det gælder it, 
skimmelsvamp eller uddannelse. Dertil kommer trætheden over 
altid at blive kædet sammen med Grønland.

�
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ER ER VÅDT PÅ FÆR-
ØERNE. Aldrig rigtigt 
varmt og aldrig frysende 
koldt. 
   Store dele af tiden er 
horisonten stålgrå og 
Atlanterhavet et farve

løst, forblæst vægtilvæg tæppe med 
hidsige hvide tandsæt, som bider løs 
på sorte klipper.  
   I vinterhalvåret har solen svært ved 
at skære gennem de fugtige tåger, der 
driver ned over skråningerne.
   Sommeren er lys, men uberegnelig, 
og blikstille, blå dage er en sjælden 
gave fraoven.
   Til gengæld er der gudesmukt, når 
vinden lægger sig, og gusen opløses af 
varme.
   Det ved de oppe på tredje sal af ho
vedstationen i Tórshavn. Her sidder le
delsen af politiet adskilt af glasvægge 
og med udsigt over fjorden og havnen. 
En dansk chefpolitiinspektør, en dansk 
politimester, en dansk vicepolitimester 
og nogle danske jurister. 
   Politimester John Kølbæk giver da 
også stolt hånd:
    Det her er en af de gode dage, og 
dem er vi glade for, siger han og peger 
ud på horisonten af glimtende blåt.
Sådan en dag er Tórshavn lige til en 
turistbrochure.
   1012 grader celsius, brede sprækker i 
skydækket og svag blæst. En god dag. 
Mere skal der ikke til, før livet pibler 

frem i gaderne, og børnene løber rundt 
i Tshirts i skolegården og på fodbold
banerne, samtidig med at folk stimler 
sammen – på bænke, i haverne eller 
uden for caféerne. 
   Byen er stor nok til at have alt, hvad 
der skal til af handelsstrøg, butiks 
centre, parker og et imponerende 
fodboldstadion. Bagtæppet er grønt 
højland, sletter og takkede fjelde og 
med en luft så ren, at den kunne sæl
ges på flaske i den smogkvalte verden 
udenom.
   Selvfølgelig med får her, der og alle 
vegne. I vejkanterne, på skråninger, på 
toppen, og ofte så langt ude på klip
pekanterne, at de indimellem dratter 
i vandet.
   Fårene har givet navn til Færøerne. 
Der er cirka 70.000 af dem. Og de er 
så velsmagende og gode, at færinger
ne nægter at eksportere kødet, men 
udelukkende spiser det selv.
Flere restauranter sælger ligefrem 
importeret lammekød til turisterne.  

Skimmel-flugten
Færøerne er klippetoppe plantet i 
Golfstrømmen nord for Skotland og 
halvvejs til Island. 17 af de 18 øer er be
boede. Afstanden mellem København 
og Tórshavn er 1.600 kilometer – lidt 
længere end afstanden fra Køben
havn til Rom. Arealet på små 1.400 
kvadratkilometer svarer næsten til 
halvdelen af Fyn.

�
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Absalon Áargarð, 
formand for den 
færøske politiforening

”De færøske poli-
tifolk vil godt have 
samme kompetencer 
som deres danske 
kolleger. Derfor er 
vi meget bekymrede 
for den nye, toårige 
politiuddannelse, 
fordi der nu i så høj 
grad skal satses på 
efter- og videre-
uddannelse. Vi er 
nervøse for, når 
eleverne kommer 
tilbage fra Politisko-
len i Danmark, om de 
derefter kan holde 
trit med de danske 
politifolk.”
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En gang årligt samles 
hundeførerne på Færøerne 
til fælles hundetræning 
over et par dage. Her er det 
fra venstre: Jan Eli Dam, 
Finn Hansen med hvalpen 
Ticho, Petur Heðin á Fløtti 
med hvalpen Alkas og Dia 
Petersen med tjeneste-
hunden Hunter. 

Politimester 
på Færøerne, 
John Kølbæk, 

besøger Sandoy 
samme dag, 

som hundefø-
rerne er samlet 

på øen for at 
træne.

Sandoy er en mel-
lemstor ø med 1.500 
beboere. Der er ingen 
fast politidækning. 
Den varetages i stedet 
af to reservebetjente – 
her er det den 52-årige 
Poul Clementsen.

TEMA FÆRØERNE



DANSK POLITI 03/JUNI 201622

   Der er godt 50.000 beboere og heraf 
trækker 106 i politiuniform.
   De indretter livet efter havet og de 
hyppige besøg af kraftige lavtryk.
Man ved aldrig med sikkerhed, om 
flyveren kan lette.
   På havnefronten kan luften ofte 
vrides og driver hidsig skimmel frem i 
typisk offentligt kontorkassebyggeri.
Politifolkene i Tórshavn har allerede 
forladt én sundhedsskadelig station, 
kun for at være fanget i nye kontorer, 
hvor svampesporene igen har fået fat.
Det er pt. politimesterens store kamp 
mod de bureaukratiske vindmøller.
   Han og de øvrige har fået lovning 
på nye og bedre lokaler – skimmelfri. 
Bygningen er fundet. Nu mangler der 
”bare” alt det juridiske og praktiske.
Et optimistisk gæt på en flyttedato 
lyder på totre år. 
    Men vi er tålmodige folk heroppe, 
så bare dét, at der sker noget, er en 
god nyhed, lyder dommen over flytte
udsigterne kort efter i frokoststuen.

Maden, fårene og søsygen
Ovenstående er ikke skrevet for at 
være nedladende – men afhængig 
heden af vejr og vind og får er slående. 
Det er danskeren, der ser en del af 
rigsfællesskabet udefra. En Italie
ner, som lander mellem markerne i 
Danmark i november, vil nok også 
se en fladtrådt mudderpøl, henlagt i 
halvmørke, støvregn og måske rent 
statistisk hæfte sig ved, at der er 
mere end to slagtesvin pr. indbygger. 
Der er selvfølgelig langt mere til histo
rien om Færøerne.
   Desuden skinner solen, da DANSK 
POLITI sidst i maj lander i Vágar 
Lufthavn, små 40 minutters kørsel 
fra hovedbyen Tórshavn. Piloten skal 

•   Ligger i hjertet af Golfstrømmen i Nordatlanten. 

•   Består af 18 øer på i alt 1.399 kvadratkilometer.

•   Kystlinjen er på 1.100 kilometer, og ingen bor mere end fem 
kilometer fra havet.

•   Der er 48.704 indbyggere på Færøerne (1. januar 2015). Tallet er 
faldende. Cirka 20.000 bor i hovedstaden Tórshavn. Næststørste 
by er Klaksvík med cirka 4.600 indbyggere.

•   Tilhører formelt kongeriget Danmark, men har et udstrakt 
selvstyre. Lagtinget er den øverste myndighed på Færøerne. 

•   Er ikke medlem af EU, men har indgået en fiskeri- og handels- 
aftale med EU. 

FAKTA OM FÆRØERNE

f

f
Tórshavn

Klaksvík
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holde tungen lige i munden for at 
krænge flyveren ind mellem fjeldsider
ne. Landingsbanen er heldigvis i nyere 
tid forlænget med 600 meters asfalt 
til knap 1.800 meter. Tidligere var en 
hård straksopbremsning en del af 
velkomsten til Færøerne fra luften. 
   Formand for den færøske politifor
ening, Absalon Áargarð, er turistguide 
på køreturen til hovedstationen. Han 
udpeger bygder, de berygtede tunne
ler, fortæller anekdoter og dytter af et 
par får. Naturen minder om scener fra 
fantasyserien Game of Thrones. Store 
grønne, tidløse fjelde, som kalder 
på hestetrampen og harniskklædte 
krigere. I horisonten og mellem stejle 
klipper glitrer havet.
    Vi er ikke søstærke. Det siges, at 
færingerne stammer fra de vikinger, 
som blev søsyge og ikke kunne tåle 
mosten på vejen til Island. De blev sat 
af her, siger Absalon. 
   Han er på det rene med synet på 
Færøerne, set fra Danmark. 
    Skærpekød. Visnet spæk. Tørret 
fisk. Ja, vi spiser alt. Alt kan spises, 
siger han.

Tid er et spørgsmål om vejr
På stationen i Tórshavn summer snak
ken i frokoststuen og på gangene.
Alle stopper og giver hånd. Der er et 
godt mix i forhold til alder og køn – 
og type. Eksempelvis finder man en 
yngre politiassistent, som ikke deler 
mad med de andre, men har sine egne 
hjemmelavede proteinprodukter med. 
Han er verdensmester i naturbodybuil
ding og forbereder sig til at forsvare 
titlen senere på året.
   Tiden er en anden her – og har en an
den værdi. Det er politiarbejde fra før 
Moderniseringsstyrelsen og McKinsey 

FAKTA OM
FÆRØSK POLITI

•  Der er i alt 106 politifolk. 
Heraf 15 politiledere.

•  Tórshavn er hovedstationen og 
tæller cirka 60 politifolk.

•  Politimester er John Kølbæk.

•  Der er tre politidistrikter – Nord, 
Midt og Syd – og fire understa-
tioner. De er: Klaksvík, Runavík, 
Sandur og Tvøroyri. Politiet 
har desuden et kontor i Vágar 
Lufthavn.

•  Tórshavn er døgnbemandet. Der 
kører to patruljer i formiddags- 
og eftermiddagstimerne samt 
1½ i nattetimerne – forstået på 
den måde, at operatøren i vagt-
centralen kan assistere, hvis 
der er behov for to patruljer på 
gaden. Den ene af patruljerne er 
en reaktionspatrulje.

•  Klaksvík er også døgnbeman- 
det med én patrulje. Stationen 
tæller 15 politiansatte, hvoraf to 
er på nedsat tid.

•  Færøsk politi benytter sig af 
såkaldte reservebetjente på to 
af øerne (Sandur og Suðuroy). 
I alt fire civilpersoner hjælper 
ordensmagten og er udstyret 
med knippel, peberspray og 
håndjern samt har adgang til en 
patruljebil. 

”Der er ikke så meget adrenalinrush, men her er godt at være. Nogle gange kan 
man da godt kede sig på en patrulje og ønske, at der skete lidt mere end et ned-
kørt får. Men så er der pres på andre måder. Ikke mindst fordi alle kender alle, 
og tingene kommer meget tæt på.” Politiassistent Jákup Øssursson Mohr, 

arbejder i Klaksvík

fik øje på arbejdsdagen og inddelte 
den i produktionssøjler.
    Vores danske chefpolitiinspektør 
har haft svært ved at vænne sig til 
forholdet til tid, men er blevet bedre 
til det. Her kan det godt være, at et 
møde starter klokken otte om mor
genen, men det betyder ikke, at alle 
sidder klar. Det ville være utænkeligt i 
Danmark. Til gengæld bliver folk gerne 
længere eller møder ind ekstra for at 
hjælpe. Det har danskere tit svært ved 
at forstå, men det er del af den fær
øske natur. Vi indretter os ikke efter 
tiden, men efter omgivelserne, vejret 
og opgaverne, fortæller Absalon. 
   Han har yderligere en pointe:
    Der kan sagtens være travlt, men vi 
må godt tænke og tage initiativer selv, 
fortsætter han.
   Det er også foreningsformandens 
forklaring på, at man, trods en af de 
fysisk mest usunde hovedstationer, 
har rigsfællesskabets laveste syge
fravær. 
    Vi løfter i flok hele vejen op til øver
ste ledelse, siger han.

Kædet sammen med Grønland
Færøsk politi er underlagt samme 
regler som danske politifolk. Altså 
samme arbejdstid, samme udstyr 
og samme uddannelseskrav med 
mere. Kredsen har egen økonomi, og 
politimesteren er ansvarlig – ellers 
styres politi og anklagemyndighed fra 
Justitsministeriet og Rigspolitiet og 
ikke af hjemmestyret, som det meste 
andet. 
   Politifolkene bærer alle såvel peber
spray som tjenestepistol, og der er 
skudsikre veste i garderoben.
   Det til trods for, at risikoen for 
sammenstød og hård kriminalitet er �
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meget lille. Samfundet er trygt. Døre 
efterlades ulåste. Kriminalitetsraten 
er lav. I 2015 blev der kun indgivet 
610 anmeldelser om overtrædelser 
af straffeloven og rykket ud med 
patruljer 3.669 gange. Og modsat 
Grønland, er der stort set ingen social 
slagside. I det hele taget er der en 
lettere irritation over altid at blive 
nævnt i forbindelse med Grønland. 
De to lande er meget forskellige og 
egentlig kun fælles om at være langt 
fra København. 
    Vi har et godt forhold til vores 
grønlandske kolleger og den grøn
landske politiforening. Men desværre 
møder vi ofte holdningen fra både 
Rigspolitiet og Politiforbundet, at 
hvis Grønland ikke kan få det ene eller 
det andet, så kan Færøerne heller 
ikke, fortæller Absalon.

Kan færøske elever holde trit?
Fællesskabet med Danmark fylder 
meget.
   Herunder frygten for at blive glemt.   
Derfor er færingerne meget opmærk
somme på at efter og videreuddanne 
sig. 
    De færøske politifolk vil godt have 
samme kompetencer som deres 
danske kolleger. Derfor er vi meget 
bekymrede for den nye, toårige 
politiuddannelse, fordi der nu i så høj 
grad skal satses på efter og vide
reuddannelse. Vi er nervøse for, når 
eleverne kommer tilbage fra Politi
skolen i Danmark, om de derefter kan 
holde trit med de danske politifolk. 
Erfaringsmæssigt kan vi frygte, at 
det ikke kan lade sig gøre, eller at ef
ter og videruddannelse bliver sparet 
væk på grund af rejseomkostninger, 
så vi taber i niveau og kompetencer, 
fortæller Absalon.
Og glemte føler man sig på flere 
punkter.
   Blandt andet på itfronten. Mens 
danske politifolk skærer tænder 
over forældede sagsbehandlings og 
itsystemer, så drømmer færøske 
politifolk om at få adgang til sam
me. Det er et løbende tovtrækkeri af 
programmeringsforskelle og registre, 

hvor Koncern IT netop har været kaldt 
til Færøerne for måske omsider at 
knytte de mange løse ender. En opkob
ling til POLSAG kan måske ske i 2017. 
Om de store tunge motorolaradioer 
fra 1980’erne også skiftes ud i samme 
forbindelse, er ikke til at vide (læs mere 
i artiklen på side 34).
    Hvis det sker, så har det virkelig 
været en god dag. Først udsigten til 
en ny politistation om nogle år, og 
så udsigten til at kunne komme med 
i POLSAG. Og ingen blæst udenfor, 
griner foreningsformanden.

Nu med reaktionspatrulje
Generelt følger færøsk politi de danske 
kolleger. Det gælder også i uddannel
sen af en reaktionspatrulje.
Uddannelsen er netop i gang, og det 
lægger beslag på 20 politifolk ud af 
politistyrken.
   Det er prisen for at have en patrulje 
247365, som er klar til at reagere 
og har alt den nødvendige træning og 
udstyr, hvis en galning eller terrorister 
går amok på en af øerne. 
   Hjælpen fra Danmark er timer væk. 
Så færingerne skal kunne klare de 
første kritiske indsatser selv.
   Overkill, mener nogle.
   Husk Utøya, begrunder andre. En 
Breivik kan slå til langt fra nærmeste 
aktionsstyrke. 
   Det er i hvert fald en del af den ekse
kutive strategi.
    Jeg vælger at se det gode i ud
dannelsen. Vi får kolleger med større 
kompetencer. Det løfter hele bered
skabet. Men det virker lidt voldsomt og 
er et stort træk på beredskabet her i 
Tórshavn, siger Absalon.
   Chefpolitiinspektør Niels Erik Ny
mark forstår godt tvivlen, men synes 
modsat, at det er helt nødvendigt for 
færøsk politi at være klar.
    Det er i høj grad forskellen på at 
arbejde i København og Tórshavn. I Kø
benhavn bliver politifolk holdt skarpe 
dagligt. Her er det lidt anderledes, og 
derfor skal vi træne og være mentalt 
klar, så vi er skarpe den dag, der sker 
noget, fortæller han.
   Niels Erik Nymark har været politiets 

KRIMINALITET 
PÅ FÆRØSK

•  Færøerne er et af verdens 
fredeligste samfund, og 
kriminalitetsraten er helt i 
bund. Et opgørelse fra 2013 fra 
Det Internationale Center for 
Fængselsstudier (ICPS) viste, at 
Færøerne blot havde 17 fængs-
lede pr. 100.000 indbyggere 
mod 68 i Danmark og hele 340 i 
Grønland.

•  I 2015 blev der anmeldt 610 
overtrædelser af straffeloven 
til politiet. Året før var antallet 
700.

•  I alt foretog færøsk politi 3.669 
udrykninger sidste år. En smule 
flere end i 2014.

•  Det er primært færdselssager, 
færingerne gør sig skyldige i. 
Herunder spirituskørsel. 107 
sigtelser rejste færøsk politi i 
2015.

•  Samme antal sigtelser blev 
rejst for overtrædelse af Lov 
om euforiserende stoffer. Det 
er især hash, som færingerne 
tyr til. Prisen pr. gram afhænger 
naturligvis af udbud og efter-
spørgsel. Nogle gange ryger 
prisen helt op på 800-900 kro-
ner pr. gram. Andre gange, når 
udbuddet er større, kan et gram 
hash købes for 250 kroner.

•  Vold, sædelighedsforbrydelser, 
tyverier og hærværk er også 
lovovertrædelser, som færøsk 
politi jævnligt tager sig af.

Kilde: Færøsk politis 
sags- og arbejdsstatistik

�
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Tórshavn er 
hovedstaden på 
Færøerne og tæl-
ler cirka 20.000 
indbyggere.

Formand for den 
færøske politifor-
ening, Absalon 
Áargarð, fortæller, 
at de færøske 
politifolk føler sig 
lidt glemte af og 
til. Blandt andet 
tørster de efter et 
funktionelt it-sy-
stem – og har gjort 
det i mange år.

TEMA FÆRØERNE
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operative chef i halvandet år og ind
rømmer, at der er forskel på Danmark 
og Færøerne i mentalitet.
    Der er det med tidsfornemmelsen, 
men også andre detaljer. Derfor er 
det så vigtigt, at vi danskere, som 
kommer herop, ikke trækker ”vores” 
system ned over færingerne, men 
indretter os på den færøske virke
lighed og forstår den. Blandt andet 
derfor afholder vi møder på færøsk. 
For vi er på Færøerne, siger chefpoli
tiinspektøren, der da også ser sig selv 
som en overgangsfigur.
    Jeg mener, at færøsk politi på sigt 
bør være selvforsynende med ledere 
på øverste niveau. En af mine vig
tigste opgaver er derfor at få kørt en 
eller flere i vores organisation i stilling 
som chefpolitiinspektør, inden min 
kontrakt udløber i 2017, siger Niels 
Erik Nymark.

Skud i tågen
Et problem er dog de seks årlige skyd
ninger, som aktionspatruljerne skal 
gennemføre. Også kravene til den al
mindelige tjenesteskydning er blevet 
skrappere. Færøsk politi lejer sig ind 
hos en fåreavler, hvor der kan skydes 
på et øde område, da politiet ikke selv 
råder over en skydebane. Men ofte 
er vejret så dårligt, at skydningerne 
må aflyses. Eller også er vædderne i 
brunst, og så må der slet ikke skydes.
   Drømmen er en indendørs skydeba
ne i omegnen af Tórshavn. 
   Men spørger man politifolkene, så 
er det nok mere en drøm end reali
serbart over for det bureaukratiske 
murværk.
Chefpolitiinspektøren er dog mere 
optimistisk.
    Forholdene i dag er ikke holdbare, 
og vi er i dialog med Rigspolitiet om 
muligheden for en indendørs skyde
bane, fastslår han.

Specialisering efter interesse
Niels Erik Nymark nævner det selv, 
og andre på stationen påpeger det:    
Færøerne minder lidt om en mindre 
politikreds i Danmark fra før refor
men i 2007. Der er mere nærværende 
personaleledelse, mindre måling og en 

større grad af frihed til faglig fordy
belse. 
   Og så er der muligheder for at spe
cialisere sig.
   Blandt andet i itefterforskning, som 
det er tilfældet for Trygvi Askham, 
der tømmer beslaglagte computere 
og finder digitale fingeraftryk og spor 
i blandt andet sager om økonomisk 
kriminalitet og seksuelt misbrug af 
børn. Han har fundet drømmejobbet 
på stationen i Tórshavn.
    Jeg kan udvikle mine kompeten
cer, fordi vi ikke bare kan trække på 
specialister lige så let som de danske 
kredse. Vi har for eksempel ingen 
itingeniører ansat. Derfor får vi gode 
muligheder for at uddanne os og 
investere i udstyr. Det er fedt, siger 
politibetjenten, som også er målmand 
på det færøske mesterhold i fodbold, 
og skal spille indledende kvalifikation 
til Champions League i sensommeren. 

Altid lidt inhabil
Netop det at sidde med viden i efter
forskninger omkring misbrug af børn 
kan slide hårdt. Alle kender næsten 
alle. Og som regel kender man enten 
gerningsmanden eller kender nogle, 
som er i familie med ham eller hende. 
Det kommer næsten altid tæt på.
   Det er et generelt pres på de færøske 
politifolk, at de skal kunne sondre 
mellem arbejde og privat vennesfære. 
   Den ene dag hygger man sig over 
et glas vin, den næste stopper man 
vedkommende i en trafikkontrol og 
inddrager kørekortet for spirituskørsel.
Alle kender historien, alle sladrer om 
den, og politimanden kommer helt 
sikkert til at høre for den.
   Elastikken for inhabilitet er noget 
længere end i Danmark. Det kan ikke 
lade sig gøre på anden måde.
    Det er et vilkår, som man må finde 
sig i. Vi tackler det professionelt, og 
folk ved godt, at sådan er det, og det 
må de acceptere. Men det kan da være 
hårdt, fortæller foreningsformand 
Absalon Áargarð.
   Han har selv for nylig haft en sag, 
hvor han synes, det blev ubehageligt, 
at han fra omgangskredsen skulle 
konfronteres med at have uddelt en 

bøde for spritkørsel.
    Normalt går det mig ikke på, men 
nogle gange er det irriterende. Jeg 
synes dog generelt, at vi er gode til 
at acceptere vilkårene. Alle kender jo 
også sagsbehandleren i kommunen 
og så videre. Det er en del af at leve 
på Færøerne. Man accepterer, at der 
er et professionelt liv og et privatliv, 
og at der skal være vandtætte skotter 
imellem, fortsætter han.
   Stort set samme udlægning kom
mer fra alle de politifolk, DANSK 
POLITI møder på Færøerne. Tingene 
kommer lige lovlig tæt på privatsfæ
ren.

Grindedrab og stolthed
Man kan ikke nævne Færøerne uden 
at nævne grindedrab – de gange om 
året, hvor færingerne fortsætter den 
gamle tradition med at slagte grin
dehvaler. Begivenheder, der bringer 
store følelser i kog, og hvor færinger 
og dyreforkæmpere tørner sammen.
   Grindedrabet er kodet ind i fæ
ringernes DNA, og raseriet mod de 
udefrakommende aktivister er stort. 
Særligt, når de kommer sejlende i 
deres moderne både og forsøger – 
ulovligt – at afskærme hvalerne fra 
de færøske knive.
   Der er potentiale til, at det kan gå 
helt galt.
   Og stoltheden er enorm og dækker 
alle fra anklagere til politimester, 
vagtchefer og politiassistenter, når 
seneste sammenstød med miljø og 
naturorganisationen Sea Shepherd 
Global beskrives. Det var for et år 
siden.
   Sea Shepherds skib legede længe 
kispus med politiet og de færøske 
både, men det lykkedes politifolkene 
at holde aktivisterne på afstand. Og 
tilmed senere at få beslaglagt Sea 
Shepherds skib på Shetlandsøerne.   
Hvilket i sig selv var et vildt kapløb 
mellem jurister, nationer og retsin
stanser.
    Politiet modtog bagefter stor ros 
blandt færingerne for deres håndte
ring af sagen.
   Og det var ifølge chefpolitiinspektø
ren et afgørende øjeblik.
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 Hvis vi som politi ikke havde grebet ind 
over for Sea Shepherd, ville vi have mistet 
troværdighed i det færøske samfund, 
siger NielsErik Nymark.

Reservebetjente hjælper
Færøerne er andet end de 20.000 indbyg
gere i Tórshavn Kommune. Det er bygder, 
småbyer og øer forbundet af tunneler eller 
færger. Det er relativt let at komme rundt. 
Selv til Sandoy (Sandø på dansk), hvor 
færgefarten er regelmæssig og tager en 
halv time.
Sandoy er en mellemstor ø med 1.500 
beboere. Der er dog ingen fast politi
dækning. Den varetages i stedet af to 
reservebetjente.
   Den ene af dem er 52årige Poul Cle
mentsen, som også er øens brandmand, 
får og mælkebonde, entreprenør, involve
ret i kommunestyret og meget andet. Han 
er også manden, som to uger senere skal 
vise dronningen rundt på øen, og i samme 
forbindelse er ved at lægge sten ud til 
trappetrin, så hun bedre kan komme rundt 
i naturen. Dertil kommer en børneflok på 
seks, heraf to plejebørn, og en kone som 
også varetager et par erhverv.
   Han får spørgsmålet om, hvorvidt hans 
kone så kører ambulance, når han nu kører 
brandbil og politibil?
    Nej for satan, kvinder skal ikke køre bil, 
griner han. 
   Reservebetjenten tager imod i privaten 
og viser efterfølgende rundt på øen.
   Han har intet problem med at trække 
i uniform og sætte sig i politibilen – for 
derefter at arrestere sin nabo.
   Nogle gange har han end ikke nået at 
træde ud af kedeldragten, før han skrider 
ind.
    Det er et spørgsmål om respekt. De 
kender mig og respekterer min rolle. Det 
er lige meget, om jeg skal give dem en 
bøde eller arrestere og bevogte dem. Jeg 
tror faktisk, at jeg undgår en række kon
flikter, som politifolk udefra måske kunne 
havne i. Jeg kan tale folk ned, fordi jeg 
kender dem, siger Poul Clementsen.
Foreningsformand Absalon Áargarð 
nikker.
    Vi er meget glade for Poul. Han 
gør det godt. Han er en ildsjæl. Sam
tidig har jeg det dog lidt dobbelt med 

Trygvi Askham 
har fundet sit 
drømmejob som 
it-efterforsker. I 
færøsk politi er 
der nemlig gode 
muligheder for 
efteruddannelse 
og nyt udstyr.

�

SÅDAN FANGES HVALERNE

En flok grindehvaler drives kun mod land, hvis den observeres tæt 
ved kysten – som oftest af en lokal fiskerbåd eller færge – og når 
vind- og vejrforholdene gør det muligt. Det kan ske når som helst 
på året, men grindefangst er mest almindelig i juli og august, når 
dagene er lange og vejret mere stabilt. 

Observationen af flokken rapporteres til de valgte hvalformænd og 
politiet, og nyheden spredes hurtigst muligt i lokalområdet, så nok 
mænd og både kan deltage for at drive hvalerne mod land. Arbejds-
givere tillader sædvanligvis de ansatte at tage fri for at deltage.

Bådene lægger sig i en bred halvcirkel bag hvalerne og begynder stil-
le at drive dem mod den valgte, autoriserede bugt. På formandens 
signal kastes sten, der er fastbundet i liner, i vandet bag hvalerne, 
dette driver dem frem mod bugten, hvor de strander. 

Hvalfangsten er i sagens natur en dramatisk oplevelse. Med knive, 
der bruges til at afskære blodforsyningen til hjernen, aflives hele 
flokke af hvaler på stranden i lavvandede bugter, hvilket resulterer i 
en masse blod i vandet. 

Kilde: www.visitfaroeislands.com
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reservebetjentrollen, fordi det er 
politiarbejde og egentlig burde vare
tages af en politiuddannet. Men det 
er vilkårene, efter at vi har sparet den 
faste betjent væk, fortæller Absalon.

Hunde og helikoptere
På Sandoy er de fem hundeførere, som 
færøsk politi tæller, i gang med deres 
træning. De mødes en gang om året 
til en fællestræning. To schæferhvalpe 
på fem måneder skal denne dag lære 
at flyve i helikopter. Det er en nød
vendighed, da en stor del af hundenes 
funktion består i at finde bortkomne 
turister på tågede og farlige fjeldsider.   
Så skal der rykkes hurtigt ud til fjerne 
dele af øerne.
   Politifolkene har lejet en bonde
mands hus og marker i et par dage til 
deres træning. Nu kommer testen så.
Helikopteren lander, hundeførerne er 
synligt nervøse. Én fejl, og måske skal 
hundene kasseres.
    Hvalpene hopper dog frygtløse og 
logrende op i helikopteren, som letter, 
uden at der pibes. Hundefolkene jubler 
lykkeligt, de smiler til hinanden, er 
som små drenge, der hele tiden skal 
vise en løftet tommelfinger til hin
anden. De belønner hundene med et 
væld af godbidder, og der er sågar en 
enkelt tåre i øjenkrogen ved siden af 
høreværnet.
   Det var første af en række tests. Den 
16. juni går turen til Danmark til men
taltest og røntgen. Består hvalpene 
ikke, må de blive i Danmark. Den tanke 
er helt klart ubærlig for hundefolkene, 
men de ved, at det er vilkårene.
   Lige nu er det fremtid. Succesen fra 
helikopterturen fejres med wiener
brød og kaffe ved landingspladsen. 
Selv politimesteren er dukket op for 
at følge med, og stemningen er lettet 
og løssluppen. Senere står den på 
skærpekød og hjemmebagte boller i 
det lejede bondehus. 

Den lange rejse – til detentionen
En af de længere ture, man kan køre 
på Færøerne, er mellem Tórshavn og 
Klaksvík, som er den næststørste by.     
Turen er omkring 75 kilometer og tager 
lidt over en time. En tunnel er dog 

under planlægning, som vil indsnævre 
køretiden til 20 minutter.
   I Klaksvík er der også døgnbetje
ning. Selve byen tæller omkring 5.000 
indbyggere, men der bor cirka 16.000 
mennesker i Norddistriktet, som 
dækkes fra Klaksvík. Det er også her, 
at øens eneste detention befinder 
sig, siden hovedstationen i Tórshavn 
blev lukket for omkring fire år siden 
som følge af skimmelsvamp, og man 

flyttede hen i den nuværende politi
bygning.
   Den enlige detention i Klaksvík er et 
stort irritationsmoment for patruljer
ne i Tórshavn, fordi det betyder lange 
transporttider, samt at politifolkene 
ofte skal blive i Klaksvík for at overvå
ge arrestanten. 
   Døgnåbent i Klaksvík betyder nem
lig, at kun én patrulje på to politifolk er 
på arbejde om natten, og de kan ikke 

Politikommis-
sær Kristian 
Dahl er leder 
af stationen 
i Klaksvík – 
Færøernes 
næststørste by.

En del af hval-
petræningen i 
færøsk politi er 
at vænne dem 
til at flyve med 
helikopter.
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både patruljere og samtidigt overvåge 
arrestanter. Så patruljen fra Tórshavn 
må pænt blive og holde øje med de
tentionen. Derfor får ballademagerne 
i Tórshavn lidt længere snor, inden de 
bliver anholdt, fortæller foreningsfor
mand Absalon Áargarð. Desuden er 
der kun plads til to personer i deten
tionen.
   Der er dog ingen udsigt til, at Tórs
havn får egen detention, førend en ny 
hovedstation står klar om totre år. 
Det til trods for, at der er perioder af 
året, hvor det er meget svært at kom
me frem mellem de to byer på grund 
af vejrliget. 
   Det ved politikommissær Kristian 
Dahl alt om.
   Han har arbejdet som leder af statio
nen og de 15 politifolk i Klaksvík i et 
år. Mere end én gang har han måttet 
overnatte på stationen, fordi han bor 
i Tórshavn, og vejene var blokeret af 
pludseligt snefald.

Savner adrenalinrusen
Politiassistent Jákup Øssursson Mohr 
på 27 år arbejder på stationen i Klaks
vík. Han kører patrulje sammen med 
en kollega midt i halvtredserne. Det er 
en del af forsøget på at få unge politi
folk ud til de mindre samfund på øen.
   Alle skal starte deres karriere i 
Klaksvík efter endt uddannelse.
   Hvordan er det så at komme til et 
lille bysamfund, lige efter at man har 
kørt beredskab i hjertet af Køben
havn?
    Der er ikke så meget adrenalinrush, 
men her er godt at være. Nogle gange 
kan man da godt kede sig på en pa
trulje og ønske, at der skete lidt mere 
end et nedkørt får. Men så er der pres 
på andre måder. Ikke mindst fordi alle 
kender alle, og tingene kommer meget 
tæt på. Jeg savner ikke at arbejde på 
Bellahøj.   Faktisk kunne jeg ikke lide 
at være i beredskabet i København, 
fordi det mere var en fabrik, hvor 
ingen rigtigt kendte hinanden eller 
havde kendskab til de lokale. Sådan 
er det ikke her. Her kender man alle, 
fortæller Jákup.
   Absalon supplerer:
    Det har været fantastisk at få 

de unge politifolk herud. De ældre 
er ligesom blomstret op, og begge 
aldersgrupper roser samarbejdet og 
lærer af det, siger han.

Rejser ud – for at komme hjem
Sidste stop bliver en havtur rundt om 
øerne med den såkaldte RHIBbåd 
(RigidHulled Inflatable Boat). 
   Færøsk politi investerede sidste år 
i båden for at komme aktivisterne 
i forkøbet under grindedrabsoptø
jerne. (Læs mere i artiklen på næste 
side).
   Færøerne fra vandsiden er en barsk 
og smuk oplevelse, krydret med 
undren over, at fjerne bygder med 
2030 huse stadig kan eksistere og 
være beboede. 
   I et subtropisk klima ville badetu
rister og hvide sejlduge vælte sig 
mellem klipper og grotter. Men i 
Nordatlanten er det fuglenes domæ
ne. Og de er endda kraftigt på retur.  
For få år siden var klipperne indhyllet 
i fjer, mågeskrig, basken fra søpape
gøjer og overmalet med fugleklatter 
i en grad, så selv DSB ville få sig et 
graffitichok.
   Fuglene er der stadig. Men i et 
omfang, så de er til at overskue. 
Færingerne aner ikke, hvorfor 
bestanden falder så voldsomt. Men 
den halsbrækkende æggejagt fra 
klippekanterne er stort set indstillet, 
og det samme er jagten på kødet fra 
søpapegøjerne.
   Noget er galt. Det er et færøsk pro
blem, som alle føler ansvar for.
    Det er nok det, vi har sammen her
oppe. Vi står sammen og er sammen. 
Det er også derfor, vi altid vender til
bage til Færøerne efter at have været 
i udlandet. Vi kan lide det her. Men vi 
er også nødt til at rejse ud. Dels for at 
studere, dels for at se verden. Ellers 
kan man nemt blive snæversynet.    
Mine døtre har blandt andet været i 
Australien, og den mindste overvejer 
at rejse til Indien næste år. Selv har 
jeg haft afbræk, hvor jeg har boet 
med familien i England. Vi rejser ud 
for at kunne komme hjem. Men så 
kommer de fleste af os også hjem for 
at blive, siger Absalon. 

HVAD ER 
SKÆRPEKØD?

Skærpekød er vindtør-
ret, ekstra velhængt 
fårekød, der efter fem 
til ni måneders lagring 
i et udhus med vind-
gennemstrømning har 
en speciel smag, som 
udefrakommende lige 
skal vænne sig til.
Det færdiglagrede 
skærpekød skæres i 
tynde skiver og lægges 
på rugbrød, som pålæg. 
Det kan også spises 
sammen med kogte 
kartofler. 
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Færøsk politi investe-
rede sidste sommer i 
en såkaldt RHIB-båd 
(Rigid-Hulled Inflatable 
Boat). Primært for at 
kunne håndtere Sea 
Shepherd Global, der til 
søs forsøger at forpurre 
færingernes grindefang-
ster. Båden bruges dog 
også til andre formål. For 
eksempel til kontrol for 
spirituspåvirkede båd-
førere under Færøernes 
Fregatta, der finder sted 
hver sommer. På billedet 
nederst er det vagtchef 
Heri Andreassen, der 
styrer båden. I alt 14 poli-
tifolk er tilknyttet båden 
og uddannet til at sejle 
i det vanskelige farvand 
ved Færøerne.

– OG SEA 
SHEPHERD 
SLÅR TIL

POLITIET FÅR 
TRAVLT, NÅR 
GRINDERNE 
KOMMER 
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Traditionsdrab, hvæssede knive, hvaler, følelser i kog 
og aktivister i udefrakommende både er en farlig 
cocktail på Færøerne. Politiet var på stikkerne og 
høstede befolkningens ros og respekt, da det sidste år 
kunne være gået helt galt, men ikke gjorde det.

idste sommer meldte 
dyreværnsorganisatio-
nen Sea Shepherd Global 
sin ankomst til Færøerne 
med den største styrke til 
søs hidtil. Det fik færøsk 
politi til at investere i en 

såkaldt RHIBbåd. Det lykkedes at 
dæmme op for konflikten mellem Sea 
Shepherd på den ene side og færin
gerne på den anden, der – traditionen 
tro – strømmer til for at slagte grinde
hvaler, når de kommer tæt på land.
    Hvis vi som politi ikke havde grebet 
ind over for Sea Shepherd, ville vi have 
mistet troværdighed i det færøske 
samfund. Via vores nyindkøbte RHIB
båd, og et godt samarbejde med 
Arktisk Kommando og Rigspolitiets 
politiområde, havde vi mulighed for 
det og fik anholdt og dømt en del folk 
fra Sea Shepherd. Så jeg vil godt kalde 
politiaktionen for en succes.
Sådan fortæller chefpolitiinspektør i 
færøsk politi, Niels Erik Nymark, om 
den dramatiske sommer for et år si
den, hvor Sea Shepherd – Havets Vog
tere – gjorde alt, hvad de kunne, for at 
forhindre færingerne i at slagte grind.   
En tradition, der ser voldsom ud, med 
havet farvet rødt af grindernes blod 
og færingerne bevæbnet med store 
knive, men som efter sigende har 
været praktiseret siden vikingetiden.
   Grind kan fanges året rundt, men 
det er typisk i sommermånederne, 
at grindehvalerne kommer tæt på 
kysten. Når det sker, skal politiet altid 
adviseres. Det skete også sidste som
mer, og så ved man godt hos ordens
magten, at der er dømt travlhed. 
Der er nemlig potentiale til, at det kan 

S
gå helt galt. Grindedrabene får sindene i 
kog hos dyreaktivisterne, som forsøger 
– ulovligt – at afskærme hvalerne fra de 
færøske knive. Og færingerne bliver ra
sende på de udefrakommende aktivister.
    Vores ansatte står heldigvis sammen 
og møder ind, selvom de har fri eller 
er på ferie, når grindefangsterne går i 
gang. Jeg har været i dansk politi i 30 
år, og jeg har aldrig oplevet en så stor 
loyalitet over for arbejdspladsen som 
den, de færøske politifolk udviser.  Det er 
imponerende, siger den danske chefpoli
tiinspektør.

Historisk dom
Inden Sea Shepherds ankom til Færøerne 
sidste sommer havde politiet forsøgt at 
dæmme op for gemytterne. Dels ved at 
minde færingerne om, at dyreværnsor
ganisationen har ytringsfrihed og dels 
ved at invitere Sea Shepherd til politi
stationen i Tórshavn for at forklare dem 
om færøske forhold og kultur. Alligevel 
kom det til sammenstød, da grindefang
sterne stod på. Men det lykkedes at løse 
konflikterne, uden nogen kom til skade 
– til stor tilfredshed for politiet. 
   Også senioranklager Linda Margre
the Hesselberg kan se tilbage på nogle 
særdeles hektiske døgn med et smil på 
læberne. Det lykkedes at få beslaglagt 
et af Sea Shepherds skibe i Skotland, 
hvilket i sig selv var et vildt kapløb mod 
tiden mellem jurister, nationer og rets
instanser. Og ikke mindst lykkedes det 
Færøerne, som det første land i Europa, 
at få idømt en bøde til Sea Shepherd 
som organisation for at bryde færøsk 
grindelov. En dom, der faldt i Færøernes 
Ret og senere blev stadfæstet af Østre 
Landsret. �
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nden i færøsk politi er 
lidt som i en mindre 
politikreds før reformen 
i 2007. Alle kender alle, 
man træder til og hjælper 
hinanden, der er sågar tid 
til pandekagebagning, 
da DANSK POLITI er på 

besøg, og så er der kort vej mellem 
den uchargerede politimand/kvinde i 
beredskabet til øverste ledelse. Stør
ste interne udfordring er af kulturel 
karakter – nemlig at øverste ledelse, 
politimesteren, vicepolitimesteren 
og chefpolitiinspektøren har dansk 
baggrund. 
    Der bliver set anderledes på os 
danskere. Vi er kulturelt forskellige, 
og det er jeg meget bevidst om og 
forsøger at passe ind i den færøske 
kontekst. Færinger har eksempelvis 
et andet forhold til tid. De kommer 
ikke nødvendigvis klokken 8.00, som 
mødet er indkaldt til. Jeg synes dog, 
at jeg er blevet bedre til at acceptere 
og kapere den færøske tidsopfattelse, 
men mine medarbejdere vil nok sta
digvæk betegne mig som utålmodig, 
smiler 51årige Niels Erik Nymark, der 
har været chefpolitiinspektør i færøsk 
politi siden februar 2015. 

Siden sin ansættelse har han mod
taget intensiv sprogundervisning og 
mestrer nu sproget så godt, at han kan 
deltage i møder som foregår på færøsk 
og forstå langt det meste.
    Men sprogbarrieren og de kulturelle 
forskelle er en hæmsko, for færingerne 
er et meget selvstændigt folkeslag. 
Jeg mener, at færøsk politi på sigt bør 
være selvforsynende med ledere på 
øverste niveau, og en af mine vigtig
ste opgaver er at få kørt en eller flere 
i organisationen i stilling som chef
politiinspektør, inden min kontrakt 
udløber i 2017. Jeg ser kun mig selv som 
en overgangsperson, siger Niels Erik 
Nymark.

Vil ruste politiet til fremtiden
En anden vigtig opgave for Niels Erik 
Nymark er at ruste færøsk politi til de 
krav, der venter lige rundt om hjørnet.
 Vi har endnu ikke en kredskontrakt 
som politikredsene i Danmark, men jeg 
er sikker på, at den kommer inden for 
en overskuelig årrække, og derfor vil 
jeg  gerne have gearet organisationen 
til at leve op til samme krav som en 
større dansk politikreds, siger chef 
politiinspektøren.
   Han ønsker ikke at strømline færøsk 

Å

CHEFPOLITIINSPEKTØR 
PÅ UDKIG EFTER 
FÆRØSK AFLØSER
De tre øverste ledere 
i færøsk politi er 
alle danskere. Men 
sådan bør det ikke 
fortsætte, mener 
chefpolitiinspektør 
Niels Erik Nymark, 
der ser det som en 
af sine vigtigste 
opgaver at køre en 
færøsk cpi. i stilling. 
En anden vigtig 
opgave er at holde 
konsulenterne fra 
døren ved selv at få 
gearet færøsk politi 
til fremtidens krav.

TEMA FÆRØERNE
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politi efter en dansk model, men han 
så gerne, at man bliver mere effekti
ve. Blandt andet derfor åbner politiet 
et centralt sags og driftscenter til 
september. 

Overkill med reaktionspatruljer?
Færøerne er et af de fredeligste sam
fund i verden. Alligevel er Rigspoliti
ets eksekutive strategi rullet ud i fuld 
skala i færøsk politi. Det betyder, at 
politikredsen også har fået en reak 
tionspatrulje. For at holde den 
kørende døgnet rundt, året rundt 
kræver det 20 uddannede reaktions
patruljefolk – altså cirka en femtedel 
af politistyrken. Det er både ressour
cetungt i penge til uddannelse og tid 
samt et puslespil at få til at gå op 
med vagtplanerne. 
   Alligevel vil Niels Erik Nymark ikke 
ryste uforstående på hovedet af 
konceptet, som flere af de politifolk, 
DANSK POLITI snakkede med under 
vores besøg, gjorde.
    Færøerne består af 18 øer. Kunne 
der ske terror på Utøya, kan det også 
ske her, og så skal vi være i stand til at 
klare os selv, indtil den strategiske re
serve fra Danmark kan nå frem. På en 
god dag, hvor vind og vejrforholdene 

er med os, kan det ske på tre timer, 
men vi kan også være afskåret i meget 
lang tid, beskriver chefpolitiinspektø
ren.
   En søndag for nogle måneder siden 
var der eksempelvis behov for at 
sende indsatsgruppen, som består af 
blandt andre reaktionspatruljefolk, i 
huj og hast til Mykines, der er Færøer
nes fjernest beliggende ø. En psykisk 
ustabil mand truede med at skyde folk. 
Indsatsgruppen blev fløjet til øen via en 
helikopter fra Arktisk Airways, og inden 
for tre timer var opgaven løst, da det 
lykkedes at tale manden til ro.
    Episoden viser bare, hvor vigtigt 
det er, at vi kan klare os selv i skarpe 
situationer. Uanset hvor på Færøerne, 
hvilken ugedag eller tid på døgnet, det 
sker, fastslår Niels Erik Nymark.

Ny uddannelse giver panderynker
Efteruddannelse er i det hele taget en 
stor post på budgettet i færøsk politi. 
Det er dyrt at sende politifolk med fly 
til Danmark, hvor de skal overnatte 
på hotel. Derfor er den nordatlantiske 
kreds i højere grad begyndt at hyre 
instruktører til at komme til Færøerne 
og undervise blandt andre indsats
ledere og mc’ere – i god dialog med 
Koncern HR. Til gengæld går synergien 
ved at mødes og erfaringsudveksle 
med danske kolleger tabt. 
    Det er naturligvis en balancegang, 
og derfor skal en del af efteruddan
nelsen også stadigvæk finde sted i 
Danmark, siger Niels Erik Nymark.
En ubekendt, som i øjeblikket giver 
panderynker på Færøerne, er poli
tieleverne på den nye, toårige uddan
nelse. Konceptet er, at der skal ske 
en videreuddannelse i kredsene som 
supplement til den forkortede uddan
nelse. Men færøsk politi har ikke, som 
danske politikredse, en tradition for 
selv at uddanne elever. Man plejer at 
få dem ”grydeklare” fra Danmark. Det 
kan enten betyde en større økonomisk 
udskrivning, hvis de nyudklækkede po
litibetjente skal sendes på efteruddan
nelse et centralt sted i Danmark, eller 
at man selv skal have en uddannelses
del op at stå på Færøerne på trods af, 
at der ikke ansættes mere end totre 
elever om året. 
    Så her venter vi lidt i spænding, 
siger Niels Erik Nymark. 

Niels Erik Nymark har været chefpolitiinspektør på Færøerne i 
halvandet år og har samme kvantum tid tilbage i stolen, inden 
hans kontrakt udløber. Han anser det som en af sine vigtigste 
opgaver at finde en afløser med færøske rødder. I dag består 
den øverste ledelse udelukkende af danskere, men Niels Erik 
Nymark mener, at færøsk politi på sigt bør være selvforsynende 
med ledere, fordi de kulturelle forskelle og sproglige barrierer er 
en hæmsko i dagligdagen.

”Der bliver set anderledes på os danskere. 
Vi er kulturelt forskellige, og det er jeg 
meget bevidst om og forsøger at passe ind 
i den færøske kontekst.”
Niels Erik Nymark, chefpolitiinspektør, færøsk politi �
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et kan godt være, at 
dansk politi sukker over 
utidssvarende it-under-
støttelse. Men der sukkes 
endnu højere på Færøerne 
og i Grønland. 
Helt frem til 2013 arbejde

de såvel grønlandske som færøske po
litifolk i itsystemet POLSYS – mange 
år efter, at dansk politi havde skiftet til 
POLSAS. Da POLSYS var ved at bryde 
sammen for tre år siden, fik landene 
et midlertidigt system (på Færøerne 
kaldet Niflheimr), som ifølge for
eningsformand Absalon Áargarð ikke 
er meget andet end en overbygning af 
en skrivemaskine med display – måske 
lidt groft sagt.
    Det er meget frustrerende at 
arbejde i. Man kan ikke hente noget fra 
de centrale registre, sagerne gemmes 
uden sammenhæng, og vi bruger rigtig 
lang tid på manuelt tastearbejde, 
fortæller Absalon.

Tålmodighed snart brugt op
Da man i 2013 i Danmark gik i gang 
med forberedelserne til POLARIS – ef
terfølgeren til POLSAS – blev Grønland 
og Færøerne lovet, at de skulle med på 
vognen, men i slutningen af 2014 kom 

der kontraordre. Så vidt DANSK POLITI 
erfarer, fordi de to lande alligevel var 
for svære at passe ind i det danske 
system. I stedet brændte man varm på 
et islandsk itsystem, som en delegati
on fra Grønland, Færøerne og Koncern 
IT (KIT) tog afsted for at bese. Men af 
tekniske, praktiske og juridiske årsager 
faldt også dette system for kort tid 
siden til jorden. 
    Vi ved godt, at færøsk politi udgør 
en meget lille del af et samlet dansk 
politi – omkring en procent – men vi 
har også krav på et itsystem, der 
virker. Vi er et tålmodigt folkefærd, 
men vores tålmodighed er ved at være 
brugt op, siger Absalon.
   Han håber, at færinger kan blive 
koblet på POLSAS, nu hvor POLARIS 
er sat på standby på ubestemt tid. Det 
vil sikre, at færøsk politi får de samme 
opdateringer og programmer, som 
bliver udviklet til dansk politi. Opga
verne er jo identiske, kundgørelsen den 
samme – kun lovgivningen adskiller sig 
på nogle punkter. 

Ikke flere lappeløsninger
Det kan også meget vel ende med, at 
færøsk og grønlandsk politi kommer 
til at arbejde i POLSAS som de danske 

D

FÆRINGERNE 
TØRSTER EFTER 
ET NYT IT-SYSTEM
Et skridt frem og to 
tilbage. Sådan føler de 
ansatte i færøsk politi, 
at det går med deres 
it-understøttelse. 
- Vi vil allerhelst 
bare have det 
samme system som 
kollegerne i Danmark, 
siger formanden 
for Færøernes 
Politiforening, Absalon 
Áargarð. 

TEMA FÆRØERNE Færingerne er et tålmodigt 
folkefærd, men tålmodig-
heden er ved at være brugt 
op i deres venten på nyt 
it-system.
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kolleger. Det fortæller Poul Erik Høj 
Weidick, specialkonsulent i KIT, med 
ansvar for sagsbehandlingssystemer
ne i Grønland og på Færøerne.
    Vi er i gang med at kortlægge 
behovene i de to politikredse, og 
hvordan vi kan tilgodese dem. Rigs
politiet har lovet, at der ikke bliver 
flere lappeløsninger. Nu skal de have 
et system, der opfylder deres behov. 
Det kan sagtens være, at POLSAS 
er svaret for de to politikredse. Og 
viser det sig kun at være løsningen 
for eksempelvis Færøerne og ikke for 

Grønland, af praktiske eller juridiske 
årsager, så behøver den ene politikreds 
ikke at blokere for den anden, lover 
Poul Erik Høj Weidick.
   Han vurderer, at det vil være en stor 
fordel, hvis alle 14 politikredse i dansk 
politi har samme sagsbehandlings
system. Det vil blandt andet sikre 
mulighed for at opgøre sagerne på 
samme måde i forhold til statistik
ker, at give alle kredse adgang til de 
samme programmer samt muligheden 
for at få Færøerne og Grønland med, 
når dansk politi på sigt skal have et nyt 
sagsbehandlingssystem.

Tidligst nyt it-system i 2017
En forhåbentlig lykkelig slutning på 
itudfordringerne i færøsk og grøn
landsk politi kan dog tidligst skrives i 
2017, mener Poul Erik Høj Weidick. 
    Det handler ikke kun om kroner og 
ører, men også om at få frigivet de 
personaleressourcer, som det kræver 
– og det kræver en del. Ikke bare i KIT 
men også på Færøerne og i Grønland. 
KIT har en masse forudbestemte 
opgaver i år, så buddet fra min side er, 
at vi allertidligst kan gå i gang med en 
udvikling og implementering i 2017, 
siger specialkonsulenten. 

”Vi ved godt, at færøsk 
politi udgør en meget lille 
del af et samlet dansk 
politi – omkring en pro-
cent – men vi har også 
krav på et it-system, der 
virker. Vi er et tålmodigt 
folkefærd, men vores 
tålmodighed er ved at 
være brugt op.”
Absalon Áargarð, formand 
for den færøske politiforening

RADIOSYSTEM 
FRA 1980’ERNE

De ser tunge og uhandy ud – og 
det er de også. Man kan godt 
glemme alt om at presse dem 
ned i lommen på uniforms-
skjorten. Hvis det så bare var 
dét – men de gamle, analoge 
Motorola-radioer fra 1980’erne, 
som færøsk politi stadig er ud-
styret med, er heller ikke særligt 
pålidelige. Mange gange kan 
politifolkene ikke få forbindelse 
til vagthavende, når de står på et 
gerningssted, og må kalde op ad-
skillige gange eller ringe fra deres 
mobiltelefoner. Det er hverken 
betryggende for deres sikkerhed 
eller gavnligt for arbejdsglæden.
   - Øverste ledelse er i gang med 
at undersøge, om det er muligt at 
benytte SINE på Færøerne. Det 
sker i samarbejde med de færø-
ske myndigheder, så det trækker 
ud. Indtil videre er der gået to år, 
og det skulle ikke undre mig, at 
der går yderligere to-tre år, inden 
det eventuelt besluttes og føres 
ud i livet, forudser forenings-
formand på Færøerne, Absalon 
Áargarð.

BIFROST har heller ikke fundet 
vej til de færøske patruljevogne 
endnu.
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KORT NYT

I Holstebro er 450 medarbejdere hos Midt og Vestjyl
lands Politi rykket ind i den nybyggede politigård. Selv 
om bygningen er spritny, er den allerede historisk – det 
er nemlig første gang i nyere tid, en politigård bliver 
bygget på politiets præmisser. 

Politidirektør Jens Kaasgaard er både glad og stolt 
over det forarbejde, der er lagt i at få en bygning, som  
passer til politiet.

 Det er første gang nogensinde, vi her hos os bliver 
samlet efter reformen, og det i sig selv giver en masse 
godt. Selve bygningen har vi tænkt meget over. Vi har 
skabt et flow i bygningen, så den er zoneopdelt. For ek
sempel kan vi køre direkte ind med de personer, der skal 
have taget DNA, fingeraftryk og som skal til afhøring. 
Og så kan vi sende dem direkte videre til detentionen el
ler i et venterum. Den afdeling bliver altså separeret fra 
områder, som er mere offentlig tilgængelige, fortæller 
Jens Kaasgaard.

Der er også taget hensyn til forskellene i de enkelte 
medarbejdergrupper.

 Efterforskerne har det godt med at kunne sidde i 
et miljø, hvor man videndeler og taler med hinanden 
om sagerne. Juristerne, derimod, er måske på kontoret 
tre dage om ugen, og ellers i retten – og de vil gerne 
have ro til at koncentrere sig om skrivearbejdet. Så de 
har fået meget små enkeltmandskontorer. Alt i alt er vi 
meget godt tilfredse. Vi har fået plads til en masse små 
detaljer, der giver mening i hverdagen, fortæller Jens 
Kaasgaard. 

Den nye politigård i Holstebro indvies officielt den 30. 
juni. De sidste medarbejdere flyttede ind 30. maj.

Ny politigård bygget 
til politifagligheden

Var antallet af sig-
telser, som blev 
rejst imod asylansø-
gere for overtrædel-
se af straffeloven i 
2015. Året før blev 
der rejst 1.925 sig-
telser mod samme 
gruppe for overtræ-
delse af straffelov- 
en. Det viser tal fra 
politiets statistikker. 
Rigspolitiet gør dog 
opmærksom på, 
at oplysningerne 
er behæftet med 
stor usikkerhed, 
da POLSAS er et 
sagsstyringssystem 
og ikke et egentligt 
statistiksystem.

1.896
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Vil du læse DANSK POLITI på din mobil eller tablet – og i et læsevenligt 
format? Så download den gratis app Issuu, der giver adgang til alle elektro
niske numre af DANSK POLITI.
Du kan også finde alverdens andre blade og magasiner i app’en.
God læselyst.

KORT NYT

Sexchikane eller en del af jargonen? Det kan være svært at finde balancen mellem sjov og alvor. Men når 
kvinderne bliver spurgt, melder hver fjerde ud, at de inden for det seneste år har oplevet chikane på ar
bejdspladsen i form af enten sexchikane, trusler om vold eller mobning. Blandt mændene ligger tallet på 16 
procent. 

Ifølge arbejdsmarkedsforsker Anette Borchorst er sexchikane tabu på arbejdspladserne.
 Når jeg har gennemgået sager om sexchikane, er det ofte et argument, at: ”sådan er tonen her på ar

bejdspladsen”. Sagen er faldet på grund af det modargument. Der er en vægring ved at forholde sig til det 
i Danmark. Vi har en stærk fornemmelse af, at vi godt kan tåle noget og ikke er bonerte. Det andet er, at vi 
faktisk ikke er særligt gode til at tage ligestillingsproblemer op. Hvis du som kvindelig ansat føler dig kræn
ket, er det ikke naturligt at gå videre med det, fordi det netop handler om seksualitet. Du skal have et skarpt, 
belastende bevis, siger Anette Borchorst til berlingske.dk.

Det er Arbejderbevægelsens Erhvervsråd, der står bag undersøgelsen.

Kvinder chikaneres 
langt mere på jobbet 
– og taler ikke om det

Læs dit fagblad via en app
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Nogle siger, de 
vil dø for den. 
Andre har gjort 
sig uvenner med 
store dele af verden 
gennem den – ikke 
med ord, men 
med tegninger. 
Udadtil besynger 
vi ytringsfriheden. 
Men indadtil 
har den trange 
kår – i hvert fald 
på offentlige 
arbejdspladser, hvor 
en undersøgelse fra 
FTF viser, at hver 
anden medarbejder 
er nervøs for at 
udtale sig kritisk 
om forhold på 
arbejdspladsen. 
Ifølge jurist og 
offentligheds-
rådgiver, Oluf 
Jørgensen, har 
ytringsfriheden
ikke fået bedre kår
i de sidste
10 år – på trods 
af en række 
afgørelser fra 
ombudsmanden.

PÅ DEN ANDEN SIDE AF HEGNET 

MEDIEJURISTEN



Hvorfor er det vigtigt at slå et slag for ytringsfriheden 
på offentlige arbejdspladser?
 Fordi de menige ansatte ofte har den største indsigt 
i de problemstillinger, der er inden for et fag. Hvis man 
overlader al kommunikation til ledelserne, så stammer 
de oplysninger, der kommer ud til offentligheden, ikke 
fra de mennesker, der ved mest, men fra en ledelse med 
en strategisk plan, som tager hensyn til en lang række 
andre omstændigheder end kernen i tingenes tilstand. 
Måske tænker de på, hvad ministeren gerne vil høre og 
ikke vil høre. De ansatte er gerne fri for den slags tænk
ning og kan formidle det, vi er interesserede i som læsere 
og lyttere – hvad er situationen, og hvordan ser det ud, 
når man færdes på gulvet. 

Hvad må man som offentlig ansat udtale sig om? Og 
kan man som ledelse i for eksempel politiet beslutte, 
at ens medarbejdere ikke må udtale sig?
 Ledelsen kan bestemme, hvem der udtaler sig på 
politiets vegne. Men ledelsen må ikke forhindre medar
bejderne i at udtale sig på egne vegne om det, de oplever 
i deres arbejde. Ansatte ved politiet er ikke kun ansat
te – de er også borgere, med ret til at bekymre sig og 
videregive de erfaringer de får i kraft af deres oplevelser 
på arbejdspladsen. Naturligvis inden for rammerne af 
tavshedspligten. 

En del offentlige arbejdspladser – også sine steder i 
politiet – har en erklæret kommunikationspolitik, der 
forhindrer journalister i at få adgang til medarbejderne. 
Kommunikationspolitikken bestemmer nemlig, hvem 
der udtaler sig inden for et givent område. Hvordan 
harmonerer det med ytringsfriheden?
 Igen – ledelsen kan bestemme, hvem der udtaler sig på 
for eksempel politiets vegne. Men som politiansat må 
man gerne bekymre sig om de forhold og de tendenser, 
man oplever i sit job på egne vegne – også offentligt. 
Det må en ledelse ikke forhindre.  

I 2010 sagde tre ud af fire adspurgte politifolk i en stik-
prøve foretaget af Politiforbundet, at det skader kar-
rieren at udtale sig kritisk. Der er mange myter på det 
her felt – alt fra at man bliver sendt, til Bornholm for 
at lave trafikkontrol resten af sit arbejdsliv til, at man 
bliver persona non grata, hvis man bruger sin ytrings-
frihed. Hvordan ser muligheden ud for at gøre noget 
ved det, hvis man bliver straffet for at udtale sig?
 Ombudsmanden har givet nogle klare signaler i en ræk
ke sager inden for offentlige arbejdspladser, der viser, at 
man som offentlig ansat har en helt klar ret til at udtale 
sig om sin arbejdsplads. Men når det kommer til sanktio 
ner mod de ledelser, der alligevel bryder den ret, har vi 
ikke de store muligheder. Hvis vi taler politiet, så er det 
op til Rigspolitiet, og i sidste ende Justitsministeriet, at 
give en næse til de ledelser, der eventuelt forgriber sig 
mod de ansattes ytringsret. Men mig bekendt er det 
aldrig sket. 

Så man kan sige, at ytringsfriheden som begreb er 
noget, vi besynger højt – men ikke gør så meget for i 
praksis?
 Netop.

Ansatte har ret til at 
videreformidle deres 
bekymringer
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Oplysningsarbejde
om rettigheder

Der er ikke brug for lovændringer, men for op-
lysning, når det kommer til offentlige ansat-
tes ytringsfrihed. Det tilkendegiver et udvalg 
under Justitsministeriet, der i foråret 2015 
afgav en betænkning om offentligt ansattes 
ytringsfrihed og whistleblowerordninger. 
Nu vil regeringen styrke oplysningsarbejdet.  
Indsatsen skal sikre, at offentlige ansatte har 
tiltro til, at deres rettigheder bliver respek-
teret og overholdt af arbejdsgiveren, hvis de 
udtaler sig om forhold på deres arbejdsplads.
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Antallet er hemmeligt. Men de politifolk, 

der havde vagten på Bornholm, kunne i 

hvert fald snildt være på det krydstogt

skib, der normalt rummer 2.600 gæster 

på turen mellem Sverige og Finland. Hvor 

man i 2015 i sidste time fandt sommer

huse og barakker over hele øen, var der i 

år ingen grund til at klage over indkvarte

ringen.

I modsætning til sidste år var Politi

forbundet inde over planlægningen af 

Folkemødet fra begyndelsen, fortæller 

forbundsformand Claus Oxfeldt.

 Det har efter min opfattelse gjort, 

at kollegerne har fået bedre vilkår, både i 

forhold til indkvartering, forplejning samt 

de sociale muligheder det giver, når alle er 

samlet samme sted. Set ud fra et sikker

hedshensyn har det også været optimalt 

at have ét indkvarteringssted. Alt i alt er 

det svært at se, at vi fremover kan gøre 

det på andre måder, siger forbundsfor

manden.

Det er Carsten Weber, formand for 

Sydøstjyllands Politiforening, enig i. Han 

havde selv vagter på Bornholm og boede 

på færgen.

 Det var fornuftige og ordnede forhold, 

som også gav nogle fine sociale mulighe

der. Det styrker kollegialiteten og er med 

til at holde humøret og moralen højt, også 

sidst på ugen, fortæller Carsten Weber.

Hemmelig planlægning
Mens Folkemødet gav tid til at vise et 

synligt politi – et par stykker endda med 

ballonhatte og røde næser – var der ander

ledes travlt i hovedstadsområdet. I flere 

uger op til Folkemødet arbejdede man på 

højtryk for at få operationsplanerne til at 

gå op. Ikke nok med, at hele landet sendte 

folk til Bornholm. Den amerikanske uden

rigsminister, John Kerry, kom på sit første 

officielle besøg i Danmark på samme tid.

 I ugerne op til blev der planlagt efter 

en større opgave, der krævede en del 

UGE 24 HAVDE DET HELE
Mens foreningsdanmark og det politiske ditto fejrede sig selv på Bornholm, tog politiet sig af 
resten af landet. John Kerry blev passet på, Pusherstreet blev væltet, og på Frederiksberg blev 
et bandemedlem skudt i hovedet. Uge 24 bød på lidt af hvert i dansk politi.

AF TANIA KEJSER 

folk  uden at vi vidste, hvad opgaven 

gik ud på. Besøget blev holdt hemmeligt 

at sikkerhedsmæssige grunde, fortæller 

Flemming Olsen, forbundssekretær i Poli

tiforbundet. Han har været inde over både 

planlægning af politiets tilstedeværelse på 

Bornholm og i forhold til besøget fra John 

Kerry.

Bandeuroligheder
På Fyn og i København bød uge 24 tillige 

på røre i bandemiljøet. På Frederiksberg 

blev et 23årigt medlem af bandegruppe

ringen Black Jackets skudt i hovedet. To 

blev anholdt i forbindelse med drabet – og 

man mener, at der var flere passagerer i 

den skuddræbtes bil, der stak af efter

følgende. Drabet var tilsyneladende den 

foreløbige kulmination på de uoverens

stemmelser, der i nogen tid har været 

mellem de to bander, Gremiums og Black 

Jackets.  
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NYT FRA FORBUNDET
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Politikredsene er i fuld sving med 
at ansætte civile personer i stillinger 
som ATKmålere (Aktiv Trafik Kontrol) 
og som køreprøvesagkyndige for at 
frigøre politiressourcer til opgaver, der 
i højere grad kræver politiuddannelse.

Men proceduren for, hvordan 
Rigspolitiet vil aflønne pensionerede 
tjenestemænd – herunder pensionere
de politifolk – er galt afmarcheret. Af 
flere grunde, mener Politiforbundet.

Rigspolitiet ønsker nemlig, at civilt 
ansatte med en tjenestemandspen
sion skal fradrages i lønnen i det før
ste år, de er ansat. Det vil sige, at det 
beløb, den pågældende får udbetalt 
om måneden i tjenestemandspension, 
skal fratrækkes lønnen. Men en sådan 

differenceløn kan stride imod både an
sættelsesretlige og forvaltningsretlige 
regler og grundsætninger. Det vurderes 
i et juridisk notat, som Politiforbundet 
har fået udarbejdet af advokatfirmaet 
Elmer Advokater.

Forskelsbehandling og ulig konkur-
rence
For det første kan der være tale om 
forskelsbehandling på grund af alder, 
når det kun er ansatte med en tjeneste
mandspension, der vil få en reduceret 
løn, selvom vedkommende har samme 
kvalifikationer og udfører nøjagtigt 
samme arbejde som kolleger, der ikke er 
pensionerede.

For det andet kan differenceløn 

være i konflikt med en række for
valtningsmæssige krav om saglig og 
lovlig myndighedsudøvelse. Ikke blot vil 
ordningen have en negativ indflydelse 
på de pensionerede tjenestemænd, men 
den vil også stille de borgere, der ellers 
kunne tænke sig at søge stillingerne 
som ATKmålere eller køreprøvesagkyn
dige, dårligere, da de vil være dyrere at 
ansætte for Rigspolitiet. Det vil skabe 
en ulige lønkonkurrence.

Forfølger sagen
Politiforbundet har på baggrund af det 
juridiske notat opfordret Rigspolitiet til 
at ændre deres beslutning om diffe
renceløn. Sker det ikke, vil forbundet 
forfølge sagen juridisk.

 Det juridiske notat rejser en række 
væsentlige spørgsmål om Rigspolitiets 
fremgangsmåde. Den har en sådan 
karakter, at Politiforbundet som faglig 
organisation er nødt til at få afklaret, 
om ansættelsesmyndigheden i denne 
sag lever op til sine forpligtelser som 
arbejdsgiver og forvaltningsmyndighed, 
siger Stig Bertelsen, sekretariatschef i 
Politiforbundet.

Hos Rigspolitiet fortæller centerchef i 
Koncern HR, Torben Jakobsen, at man vil 
gennemgå Politiforbundets input for at 
se, om det giver anledning til at ændre 
Rigspolitiets beslutning.

POLITIFORBUNDET IND I SAG OM 
ULIGE LØN FOR SAMME JOBFUNKTION 
Pensionerede tjenestemænd, som søger en af de opslåede stillinger til ATK-bilerne, vil 
få fradraget deres tjenestemandspension i lønnen det første år, de er ansat. I hvert fald 
hvis det står til Rigspolitiet. Men den praksis er ikke forenelig med ansættelsesretlige 
og forvaltningsretlige regler og grundsætninger, mener Politiforbundet, der derfor har 
opfordret Rigspolitiet til at ændre mening. Sker det ikke, vil tvisten blive afprøvet juridisk.

Af Karina Bjørnholdt
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Udstyret er bestilt 
– og hovedparten leveret i kredsene
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ANTALLET AF POLITIFOLK I 2015/2016

De personligt udleverede sikkerhedsveste, ditto bærbare radioer, særlig ammunition til maskinpistolerne 

og førstehjælpsudstyr med blødningskontrol er indkøbt og leveret ude i landets politikredse. Til gengæld 

venter kollegerne stadig på ballistiske hjelme og en ny ammunition til tjenestepistolerne. Men udstyret vil 

være kredsene i hænde inden udgangen af 2016.

   Sådan lyder status fra politiinspektør Michael Engell Olsen fra Rigspolitiets Center for Flåde og 

Materielstyring.

   Michael Engell Olsen forklarer, at processen kan være lang af flere årsager, fra man beslutter sig til at 

indkøbe nyt udstyr, til det lander hos den enkelte politiansatte. I tilfældet med både de ballistiske hjelme 

og den ny ammunition til tjenestepistolerne er der tale om særproduktioner. Udstyret kan altså ikke bare 

hentes ned fra leverandørernes hylder. Ammunitionen produceres desuden kun på én fabrik i hele verden, og 

dansk politi er hverken den eneste, største eller vigtigste kunde.

    Jeg kan sige fuldstændigt ærligt, at vi ikke har kunnet skaffet udstyret hurtigere. Vi har sat al den fart 

på, vi overhovedet har kunnet og har jævnligt rykket leverandørerne, siger Michael Engell Olsen.

Se interview med politiinspektøren på www.youtube.com/user/DanskPoliti, hvor han forklarer yderligere.

Så mange personer har i skrivende stund 
set et videoklip med Andreas, ny elev på 
Politiskolen, der er lagt op på Politiforbun-
dets Facebookside. Du kan også følge dit 
forbund på facebook.com/politiforbundet

27.783
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Vidner kunne under høringen fortæl
le, at der stadig – især på færdsels
området  jagtes rigide måltal. Peter 
Skaarup, formand for Folketingets 
Retsudvalg, kunne fra Christiansborg 
berette, at politikerne ikke ønsker 
målstyring og sådan set regner 
med, at rigide måltal er afskaffet. 
Tillidsmand i Københavns Politi, Johan 
Kofod, fremlagde dokumentation på 
adskillige hundreder af registreringer, 

som politifolk og anklagemyndighed 
skal bruge tid på i deres arbejde. 
Forskerne, Vibeke Normann Andersen 
fra KORA og Henrik Seiding, direktør 
i Rambøll, fastslog, at registreringer 
ikke er vigtige  det er god ledelse til 
gengæld, og at måltal giver mening, 
hvis de udvikles efter faglige formål. 
Herunder forebyggende effektmål 
som tillid og tiltro fra borgerne. 
Vibeke Normann Andersen, der har 

gennemgået 60 undersøgelser fra 
sundhedsvæsnet omkring resultatsty
ring, kendte eksempler fra sygehuse, 
hvor ansatte skulle arbejde med op mod 
6.000 forskellige registreringspunkter. 
Konklusionen var, at den slags havde 
det med at løbe løbsk og skader det 
egentlige arbejde.

Alle tre dommere afsagde dom over 
brugen af rigide måltal og den måde, de 
benyttes i politiet, som fremlagt under 

Af Nicolai Scharling

NYT FRA FOLKEMØDET

RIGIDE MÅLTAL OG DÅRLIG 
LEDELSE DØMT UDE
Politiforbundet holdt retslig høring på Bornholm omkring målstyring og registrering. 
I dommerpanelet sad retsformand advokat Karsten Høj og to meddommere
– CEPOS-direktør Martin Aagerup og forbundsformand Claus Oxfeldt.

Fra venstre ses: Afhører Nicolai Scharling, redaktør, Fagbladet DANSK 
POLITI, Peter Skaarup, formand for Retsudvalget, retsformand Karsten 
Høj, Elmer Advokater og meddommerne: Martin Aagerup, direktør i 
CEPOS og Claus Oxfeldt, formand for Politiforbundet
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høringen. Samt over overdreven brug af 
registreringer.

I sin dom dømte Karsten Høj rigide 
måltal ude og ugyldige. 

 Der skal opsættes effektmål for at 
skabe sikkerhed og tryghed for befolk
ningen. Alt andet kan ikke begrunde 
selvstændige måltal. Ledelsen af dansk 
politi skal dømmes til, og pålægges, at 
udøve ledelse som fremmer ovenståen
de, fastslog retsformanden. 

- Jeg vil godt fjerne den misforståelse, der er 
sat i gang, hvor nogle tror, at man gør dansk 
politi en tjeneste, når man tager opgaver ud 
af organisationen. Hver gang man overdra-
ger opgaver til andre faggrupper, udhuler 
man den buffer, som er absolut nødvendig, 
når politiet skal klare større opgaver. Vi har 
brug for et fleksibelt politi, og vi har brug for 
politifolk. Man kan alt andet lige ikke sætte 
en antropolog til at bevogte den jødiske 
synagoge.

Sådan slog Politiforbundets formand, Claus 
Oxfeldt, sin holdning til debatten fast 
under Folkemødet på Bornholm. Han var 
inviteret af Vagt- og Sikkerhedsindustrien 
til en debat om, hvorvidt andre brancher 
kan overtage opgaver for et presset politi. 
Simon Emil Ammitzbøll fra Liberal Alliance 
og Tom Laursen, formand for Vagt- og Sik-
kerhedsindustrien var – ikke overraskende 
- fortalere for, at flere af politiets opgaver 
sagtens kan overlades til andre brancher. 
Eksempelvis bevogtning. Forbundsformand 
Claus Oxfeldt manede til besindighed. 
Politiet er allerede i fuld gang med at frigøre 
politiressourcer ved at ansætte andre fag-
grupper til ATK-bilerne, som køreprøvesag-
kyndige mv. 

- Men vi risikerer at skabe et endnu mere 
sårbart politi ved at afhænde alle vores 
mindre ”hårde” opgaver. De politifolk, der 
løser disse opgaver i dag, er vores buffere, 
som vi kan trække på, når der sker noget 
større, sagde han.

Private vagtværn eller 
politiuniformer?
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Rigspolitichef Jens Henrik Højbjerg, 
formand for De Konservative, Søren 
Pape Poulsen og forbundsformand 
Claus Oxfeldt var alle tre enige om, at 
under optimale omstændigheder, så 
skal politiets muskler også indbe
fatte stor styrke, når det handler 
om forebyggelse og indsats mod 
narkotika.

Det stod klart, da Politiforbundet 
på Folkemødet debatterede politiets 
muligheder for at løse opgaverne – 
samt hvilke opgaver politiet skal pri
oritere. Det blev symboliseret ved en 
lang politiarm, hvor de tre debattører 

skulle placere politiets opgaver, alt 
efter vigtighed og realiteter.

Den konservative formand, Søren 
Pape Poulsen, fastslog, at han mener, 
at der skal være 12.000 politifolk, samt 
at han har svært ved at se, hvordan 
flerårsaftalen kan frigøre politifolk. 
Det samme påpegede forbundsfor
mand Claus Oxfeldt.

Begge havde et ønske om en styr
ket, forebyggende indsats, men måtte 
også erkende, at den slags p.t. er nød
lidende på grund af timemangel. Det 
samme gælder nedprioriteringen af 
efterforskningen af narkokriminalitet 

under politiets øjeblikkelige krise.
Rigspolitichef Jens Henrik Højbjerg 

var enig i, at forebyggende arbejde er 
vigtigt, men slog også fast, at politiet 
har en række strategiske redskaber, 
som netop rammer inden for området, 
og at politiet har udviklet sig analytisk, 
så det bedre kan tackle opgaverne. 
Han ville ikke sætte tal på, hvor stort 
antallet af politifolk bør være, da det 
vil variere alt efter behov, opgaver og 
hændelser.

Arbejdsmiljøet var også til debat. 
Alle tre slog fast, at glade ansatte er 
en uundværlig ressource. Rigspolitichef 

Af Nicolai Scharling

NYT FRA FOLKEMØDET

LOVENS LANGE ARM – PÅ SKRUMP
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Jens Henrik Højbjerg glædede sig over, 
at der var taget skridt i rette retning. 
Politiforbundets formand, Claus Ox
feldt, var dog betænkelig over det store 
slid, som politifolk har været udsat for 
gennem mange måneder, og frygter 
for konsekvenserne i form af sygemel
dinger, opsigelser og sammenbrud i 
privatlivet. 

Der var bred enighed om, at politiet 
er udfordret i øjeblikket og ramt af et 
kriminalitetsbillede, som stiller store 
krav, når det handler om bander og 
organisering. 

LOVENS LANGE ARM – PÅ SKRUMP
Hvis man vil radikalisering, parallelsamfund og ghet-
toer til livs, skal der tænkes i nye baner og på tværs af 
frivillige kræfter, organisationer og myndigheder. Det 
nytter ikke med ungdomsskoler, billard og bordtennis 
i integrationens navn. Det gider de unge ikke i dag. Giv 
dem i stedet gratis adgang til foreningslivet, som mange 
ikke selv har råd til at deltage i – og stil krav til de unge. 
Det var nogle af budskaberne i en rundbordssamtale på 
Folkemødet, som Søren Pape Poulsen, formand for De 
Konservative, var vært for. Blandt deltagerne var blandt 
andre Politiforbundet, Det Kriminalpræventive Råd og 
forfatter Ahmad Mahmoud. Sidstnævnte opfordrede til, 
at man bør sætte en grænse for, hvor mange med anden 
etnisk baggrund der må bo i de udsatte boligområder.

Der var desuden enighed om, at politiet har en hel 
central rolle at spille i det præventive arbejde, men at 
politiet er så presset på tid i disse år, at det forebyggende 
arbejde mange steder bliver nedprioriteret.

Rundbordssamtale på Folkemødet om ”Skyggedanmark”. Fra ven-
stre er det: Søren Pape Poulsen, fmd. for De Konservative, forfatter 
Ahmad Mahmoud, Henrik Dam, fmd. for Det Kriminalpræventive 
Råd, Jørgen Pedersen fmd. for SSP-samrådet, Claus Oxfeldt, fmd. 
for Politiforbundet og Leif Christensen fra Natteravnene.

Stil krav, tænk nyt og 
arbejd på tværs
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Politilederforeningen 
Michael Agerbæk, Rigspolitiet, blev genvalgt som formand 
for de næste to år, da godt 50 delegerede politiledere den 
18. maj mødtes i Middelfart til den første generalforsamling 
i den nye Politilederforening.
   Sidste punktum er altså sat i forhold til etablering af en 
samlet lederforening, der har fungeret som en sådan siden 
årsskiftet. Med sine godt 900 medlemmer er omfanget 
vokset med 600 politikommissærer. 

Bestyrelsens sammensætning ser således ud:

Henrik G. Mikkelsen, Grønlands Politi 
– kasserer, valgt for 1 år
Michael Kristiansen, Københavns Politi 
– bestyrelsesmedlem, valgt for 2 år
Henrik Møller Jakobsen, Københavns Politi 
– bestyrelsesmedlem, valgt for 2 år
Jørn Møller Nielsen, Københavns Vestegns Politi 
– bestyrelsesmedlem, valgt for 2 år
Heine Hansen, Nordjyllands Politi 
– bestyrelsesmedlem, valgt for 1 år
Jan Schmidt, Sydsjælland og Lolland-Falsters Politi 
– bestyrelsesmedlem, valgt for 1 år
Dan Houtved, Nordsjællands Politi – suppleant
Kristian Dahl, Færøernes Politi – suppleant
Bestyrelsen mødtes den 21. juni for at konstituere sig, og 
valgte her Jørn Møller Nielsen, Københavns Vestegns Politi 
som næstformand.

”Politiforbundet har 
løbende loyalt italesat 
de bekymringer, men er 
desværre blevet afvist 
af rigspolitichefen, der 
inden 2015 ikke havde 
bekymringer over en 
faldende politistyrke i 
Danmark. Rigspoliti- 
chefen har desværre 
som en blind embeds-
mand fastholdt et alt 
for positivt billede af 
politiets kapacitet, når 
han har været i dialog 
med de politiske 
beslutningstagere på 
Christiansborg.”
Carsten Weber, formand for Sydøstjyllands 
Politiforening i Vejle Amts Folkeblad i forbindelse 
med historie om politiets overarbejdstimer.

Politiforbundet har nu trukket lod blandt de mange, der har oprettet sig i ferieboligsystemet 
Bookhus.
   Vinderen af en gratis ferieuge blev Kurt Aagaard Larsen fra Nordsjælland, der kan se frem til en 
uges ophold i Politiforbundets sommerhus i Ellinge Lyng. Stort til lykke til ham.
   I de seneste år har Politiforbundet foretaget en række opgraderinger og renoveringer af de 
ferieboliger, som medlemmerne har mulighed for at leje. Det kan nu ses på udlejningsprocenten, 
der er steget væsentligt. Klik selv ind på Bookhus via Politiforbundets hjemmeside og se de mange 
muligheder for en dejlig ferie i Danmark, Berlin eller Wagrain i Østrig.
   Vejers Strand får renoveret annekset i løbet af efteråret 2016, så der fremover er 10 faste 
sengepladser og to flotte badeværelser.

God sommer til jer alle

Vinderen af en feriebolig er fundet
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Færøsk og Grønlandsk 
politiforening ønsker tættere 
bånd til Hovedbestyrelsen
Skal politiforeningerne på Færøerne og i Grønland i fremtiden være fuldgyldige medlemmer af Politiforbundets 
Hovedbestyrelse? 
   Det er ønskescenariet fra de to Nordatlantiske politiforeninger, som derfor individuelt har fremsat ønsket over for 
Politiforbundet.
   Foreningsformand på Færøerne, Absalon Áargarð, begrunder behovet på denne måde:
    Vi er en del af Politiforbundet og en del af dansk politi, og vi er underlagt samme regler vedrørende løn, tjenestetid, 
uddannelse med videre. Derfor vil vi gerne sidde med ved bordet, når der er sager i Hovedbestyrelsen, der også rammer os. 
En fysisk tilstedeværelse giver os mulighed for at spørge ind, deltage i dialogen med de andre politikredse og fremføre vores 
tanker. Alle er flinke og rare i forbundet til at informere om os sagerne, når beslutningerne er truffet, men det er langt hen ad 
vejen envejskommunikation.
   I dag deltager den færøske og grønlandske politiforening i alle afholdte hovedbestyrelsesmøder via videolink samt to ud af 
seks fysiske hovedbestyrelsesmøder.
   De to politiforeningers ønske om en tættere tilknytning til Hovedbestyrelsen bliver behandlet i Politiforbundets 
organisationsarbejdsgruppe i løbet af i år, og herefter vil arbejdsgruppen fremsætte en indstilling til Hovedbestyrelsen.

Velkommen til ny 
forbundssekretær

Jan Hempel, 56 år, er fra 1. juni ny 
forbundssekretær i Politiforbundet. Hans 
primære arbejdsområder er adfærds og 
disciplinærsager, men han er også kontaktperson 
for Lederforeningen og Domstolenes 
Tjenestemandsforening. 
   Jan Hempel er en garvet herre inden for det 
foreningsfaglige arbejde. Han kommer fra 
en stilling som faglig sekretær i Københavns 
Politiforening, hvor han var ansat i otte og et halvt 
år, og inden da sad han i bestyrelsen for KFC – 
Klubben for Chargerede i Københavns Politi.

    Jeg har altid været interesseret i fagligt arbejde. Mit nye job her i 
Politiforbundet ser jeg som er et naturligt skridt ad den vej – et skridt opad, 
kan man betegne det, siger Jan Hempel.
   Han blev ansat i politiet i august 1981 og har næsten udelukkende arbejdet 
i Københavns Politi. Inden Jan Hempel valgte at skifte spor, nåede han at 
avancere til politikommissær og har blandt andet arbejdet som vagthavende, 
vagtleder og anklager i det daværende advokatur O samt som personalechef i 
Efterforskningsenheden. 
   Privat bor han på Amager med sin kone og har to voksne børn.

Forbundet flager for Grønland 
og Færøerne
Den 21. juni vajede det grønlandske flag 
fra Politiforbundets flagstang. Da var det 
nemlig Grønlands nationaldag. Den 29. 
juli fejrer Færøerne deres nationaldag, 
og da vil det være det færøske flag, som 
ryger til tops.

Baggrunden for den nye tradition er, 
at regeringen har besluttet, at indføre 
officielle flagdage for Grønland og Fær-
øerne. Alle statslige myndigheder skal 
nu flage på de to landes nationaldage, 
og Politiforbundet har valgt at følge trop 
i respekt for de grønlandske og færøske 
medlemmer. 

Jan Hempel, 
er ny forbunds- 

sekretær i 
Politiforbundet

fra 1. juni.



Mit store problem er, at jeg 
er glad for det, jeg laver

Gennem tre år har 57-årige Jørgen 
Bohnensach kørt ud fra politistationen i 
Varde i Syd og Sønderjyllands Politi i en 
ATKbil for at blitze fartsyndere. Men om få 
måneder er det en saga blot, da han er en 
af kredsens i alt ni ATKpolitifolk, der skal 
omplaceres som en konsekvens af politiets 
flerårsaftale. Aftalen indebærer, at politiet 
skal frigøre 150 polititjenestemænd til 
kerneopgaver. Det sker blandt andet 
inden for ATK og køreprøver, ligesom 
politianklagerne på sigt skal tilbage 
til opgaver, der i højere grad kræver en 
politiuddannelse. Det overordnede formål 
er at frigive politiressourcer til et trængt 
politi.
   I juni var de fleste kredse i færd med 
at holde samtaler med civile ansøgere til 
stillingerne, ligesom de berørte politifolk 
har været til samtale om deres fremtidige 
funktioner. 
   Endnu ved Jørgen Bohnensach ikke, hvad 
han skal lave.
    Jeg har været til en afklaringssamtale 
med personalechefen og min daglige leder. 
Mit store problem er bare, at jeg er glad for 
det jeg laver, så jeg higer ikke efter noget 
andet, siger han. 
   De seneste tre år har Jørgen Bohnensach 
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Som en konsekvens af det akutte behov for politifolk, er landets 
politikredse i skrivende stund ved at ansætte personale, der skal erstatte 
politifolkene i ATK-biler og som køreprøvesagkyndige. 57-årige Jørgen 
Bohnensach er en af dem, der skal vinke farvel til ATK-bilen. 

DET MENER POLITIFORBUNDET OM OPGAVEGLIDNING
Politiforbundet ser med stor bekymring på opgaveglidning og vil kæmpe for, at politiet forbliver en rummelig arbejds-
plads. Samtidigt anerkender forbundet, at der er behov for at frigøre polititimer til de mange opgaver, som i øjeblikket 
slider politifolk op. Derfor har forbundet indgået i tæt dialog med Rigspolitiet vedrørende områder, som kan overtages af 
andre faggrupper. Det handler for Politiforbundet om fremadrettet, og hurtigst muligt, at sikre et acceptabelt arbejds-
miljø og tålelige arbejdsforhold, samt at genskabe tilliden til politiet som tryghedsskaber – også lokalt.

kørt ATKbil fast og på fuld tid – efter eget 
ønske.
    Men helt ærligt kan jeg da godt forstå, 
at det ikke nødvendigvis behøver at være 
en politiudannet person, der er ATKmåler. 
Til trods for at jeg er oppe i alderen, kan 
jeg nok godt gøre gavn et bedre sted i 
politiet. Jeg har det dog lidt dårligt over, at 
man ikke længere kan benytte ATKbilerne 
til at indplacere politifolk i skånetjeneste. 
Den mulighed forsvinder nu, og det er 
i dag som om, at man som politimand 
skal have fuld mobilitet, eller også er der 
ikke plads til én længere, siger Jørgen 
Bohnensach, der til august har været 35 år 
i politiet.
   Han forestiller sig, at han nok kommer 
til at løse administrative politiopgaver 
i et sagscenter eller i nærpolitiet. Blot 
håber han ikke, at han skal deltage i 
grænsekontrollen.
    Jeg har ikke noget imod opgaven, 
men jeg vil være ked af at skulle bruge 
tre timer dagligt på transport til og fra 
arbejde. Jeg bor 150 kilometer fra Padborg. 
Jeg har heller ikke økonomi til at købe bil 
nummer to, fortæller Jørgen Bohnensach, 
der regner med at have klarhed over sin 
jobsituation i slutningen af juni.
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PFA Helbredssikring

Politifolk kommer ind på en 
22. plads blandt alle faggrupper, 
når det handler om prestige. Det 
viser en undersøgelse fra starten 
af maj foretaget af Ugebrevet A4. 
Det slående – og overraskende 
for mange – er, at undersøgelsen 
generelt viser en stigning for jobtyper, 
hvor omsorg og borgerkontakt 
er en del af arbejdsdagen. Såvel 
sygeplejersker som socialrådgivere 
og folkeskolelærere har således 
positiv fremgang på prestigelisten 
siden sidst. Det sker trods ti år 
med negativt fokus på sygefravær, 
måltalsstyring og stigende 
arbejdspres. Prestigeranglisten 

toppes af piloter, læger og advokater. I bunden finder man jobtyper 
som parkeringsvagt, taxachauffør og landbrugsmedhjælper. Politikere, 
præster og journalister rangerer desuden alle under politifolk i prestige. 
Til gengæld er der mere prestige forbundet med at være falckredder og 
officer i hæren end at være polititjenestemand. Det vil sige, at prestige og 
løn ikke nødvendigvis hænger helt sammen i danskerne syn på arbejde. 
Ejendomsmægler og bankansat er således pænt nede af listen.

Via Politiforbundet kan du tilmelde dig en helbredssikring. Med forsikringen har du mulighed for hurtig behandling og 
undersøgelse, hvis du bliver syg eller kommer til skade. 

Vil du gerne sikre dig, hvis ryggen pludselig knaser, eller skulderen begynder at slå knuder? Så er PFA Helbredssikring, et 
godt kort at have på hånden. Med den er du dækket ind, hvis du får brug for hurtig behandling. Du kan for eksempel få 
dækket udgifter til undersøgelse og operation og få behandling hos fysioterapeut, kiropraktor eller psykolog. 

Personlig kontakt + kvalitet = optimalt forløb
Får du brug for forsikringen, er det vigtigt med et enkelt og smidigt forløb. ”Vi godkender 85 procent af alle henvendelser i 
telefonen med det samme eller i løbet af 12 dage, så vi hurtigt kan sende den enkelte videre til et af vores kvalitetssikrede 
behandlingssteder over hele landet”, fortæller Lise Qvist. Hun tilføjer, at PFA også sørger for at afregne direkte med 
behandlingsstedet, så den enkelte ikke skal have penge op af lommen. 

Sådan får du forsikringen
Du finder brochure og tilmeldingsblanketten på Politiforbundets hjemmeside. Din ægtefælle eller samlever kan også få en 
helbredssikring til en fordelagtig pris. Børn mellem 1  21 år er dækket, som en del af din forsikring.
Prisen på forsikringen er 209 kr. for medlemmer, og 194 kr. for ægtefælle/samlever. 

Har du spørgsmål til PFA Helbredssikring, så ring til PFA Sundhedscenter på 70 24 50 01. 

Du kan også læse mere på politiforbundet.dk/medlemsinformation/forsikringer/helbredssikring

Prestige i 
politiarbejdet
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Politiforbundet
H. C. Andersens Boulevard 38
1553 København V
Telefon: 33 45 59 00
Mail: mail@politiforbundet.dk
Åbningstider: 9.00-15.00

Formand:
Claus Oxfeldt
Mobil: 51 27 30 30

Næstformand: 
Claus Hartmann
Mobil: 40 14 14 99 

Formand for Syd- og Sønderjyllands Politiforening:
Niels Hedeager
Mobil: 20 47 87 41

Formand for Vestegnens Politiforening: 
Jørgen Jensen
Mobil: 24 96 30 02

Formand for Rigspolitiforeningen: 
Jørgen Olsen
Mobil: 22 75 25 94

Formand for Nordjyllands Politiforening:
Jens Jørgen Møller Nielsen
Mobil: 21 71 58 80 

Formand for Midt- og Vestjyllands Politiforening:
Jørgen Fisker
Mobil: 72 58 25 81

Formand for Østjyllands Politiforening:
Peter Jørgensen
Mobil: 72 58 18 23

Formand for Sydøstjyllands Politiforening: 
Carsten Weber Hansen
Mobil: 42 77 05 55

Formand for Fyns Politiforening:  
Steffen Daugaard
Mobil: 41 38 18 34

Formand for Københavns Politiforening: 
Michael Bergmann Møller
Mobil: 72 58 83 59 

Formand for Nordsjællands Politiforening: 
Tom Steffensen
Mobil: 72 58 68 88

Formand for Midt- og Vestsjællands Politiforening: 
Mogens Heggelund
Mobil: 25 42 63 15

Formand for Sydsjællands og Lolland-Falsters Politiforening:  
Kaj Rasmussen
Mobil:25 36 37 15

Formand for Bornholms Politiforening: 
Michael Per Mortensen
Mobil: 53 80 05 07

Formand for Politilederforeningen: 
Michael Agerbæk
Mobil: 72 58 89 54

Formand for Domstolenes Tjenestemandsforening:
Pia Brostrøm
Mobil: 23 74 54 06

Formand for Grønlands Politiforening:  
Finn Jeppesen 
Mobil:  00299 52 25 52 

Formand for Færøernes Politiforening:
Absalon Áargarð
Mobil: 00298 28 48 82
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Som medlem af Politiforbundet kan du få en lønkonto med Danmarks højeste 
rente. Det betyder, at du får endnu mere ud af dine penge hver eneste dag. 

Med LSBprivat®Løn får du hele 5% i rente på de første 50.000 kr. Og ja, så 
er der 0% på resten. For Lån & Spar er en bank, der har fokus på, hvad der 
er vigtigt for dig. Du får for eksempel en personlig rådgiver, der kan give 
klar besked.  

Det skal der til, for at du kan få 5% på din lønkonto   

 Du skal være medlem af Politiforbundet – og have afsluttet din  
uddannelse.

 Du skal samle hele din privatøkonomi hos os. LSBprivat®Løn er en del 
af en samlet pakke af produkter og services. Og vi skal kunne kredit-
vurdere din økonomi i forhold til den samlede pakke.  

 Du behøver ikke i første omgang at flytte dit eksisterende realkredit-
lån, men nye lån og eventuelle ændringer skal formidles gennem  
Lån & Spar og Totalkredit. 

 Rentesatserne er variable og gældende pr. 1. januar 2016.

FÅ DANMARKS  
HØJESTE RENTE PÅ 
DIN LØNKONTO
Ring:  Direkte til os på  

3378 1966 

Online:  Gå ind på lsb.dk/politi og 
vælg ’book møde’, så 
kontakter vi dig. 

POL_160229_5%lån-B_210x270.indd   1 29/02/2016   13.47
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n søndag morgen i maj 1916 kom en gammel kending, Jens 
Peter Hansen, ind på Station 4 på Christianshavn og spurgte: 
”Kan jeg ikke få en betjent med hjem, der er noget galt? Min 
madam ligger hjemme på gulvet og er slået ihjel.” To betjente 

fulgte med til Prinsessegade, hvor de fandt en kvinde med halsen 
skåret over. Opdagelsespolitiet blev tilkaldt, og man mistænkte 
straks Jens Peter for drabet. 
   Den dræbte, Caroline Marie Larsen, var i prostitutionsmiljøet kendt 
som Smukke Carola. Hun boede på Christianshavn – en bydel med 
folk fra små kår, hvor en arbejder drak en flaske brændevin dagligt 
samt flere øl. Vold var derfor en integreret del af samfundet. Værst 
var dog prostitutionsmiljøet, og det var her Caroline havnede i et 
socialt stigmatiseret miljø.
   I 1874 blev bordelsystemet indført ved lov, idet man frygtede 
kønssygdomme. En prostitueret (eller offentligt fruentimmer) skulle 
registreres og møde op hos politiet to gange ugentligt til lægeunder
søgelse. I november 1895 blev Caroline, efter anholdelser, advarsler 
og tvangsarbejde, tvangsindskrevet som offentligt fruentimmer hos 
sædelighedspolitiet – og fik dermed bopælspligt i et offentligt hus 
(bordel). Hendes livsbane var hermed udstukket. 
   Oktoberloven fra 1906 slettede begrebet offentlige fruentimmere 
fra listen over anerkendte erhverv. Caroline blev derfor gadeprosti
tueret og afhængig af en alfons i det rå miljø, og én af dem blev Jens 
Peter.
   På drabsnatten hørte underboen Caroline råbe: ”Han myrder mig” 
– og så gennem nøglehullet Jens Peter dunke hendes ansigt ned i 
gulvet. Opdagelsespolitiet stykkede et hændelsesforløb sammen: 
Klokken 03.30 kom Caroline hjem med en kunde. Jens Peter faldt 
i snak med manden, og ved firetiden hørte vidner råb og skrig fra 
lejligheden. En halv time efter forlod en mand lejligheden. Kort efter 
hørte naboen, Larsen, Caroline kalde: ”Larsen hjælp mig”. Men hvad 
foregik fra kunden gik, og til Jens Peter forlod lejligheden? Politiets 
gæt var som følger: Caroline skulle have udbetalt en arv på 4.000 
rubler fra en søster i Rusland, og det rygtedes, at Jens Peter var i 
stand til at slå hende ihjel for pengene. Efter kunden var gået, havde 
de to skændtes om arven, hvorefter Jens Peter slog Caroline ihjel 
med en foldekniv, som aldrig blev fundet. 
   Han benægtede alt, veg uden om vidneudsagnene ved at spille 
dum eller uvidende, og alle i prostitutionsmiljøet hævdede hans 
uskyld. Dét var et problem, da datidens retsproces i alt væsentligt 
byggede på vidneudsagn og tilståelser – den såkaldt inkvisitoriske 
proces. I juni 1917 blev han frikendt for drabet, da der ikke kunne 
fremskaffes fældende beviser. Dagspressen hånede det ellers højt 
besungne opdagelsespoliti, men afdækkede også samfundets dunk
leste skyggesider. Nogle aviser var også filosoferende – havde okto
berlovens afskaffelse af ”det offentlige fruentimmer” overladt en 
af samfundets mest udsatte grupper til dets egen skæbne, fordi de 
prostitueredes gerning ikke var forenelig med borgerskabets moral? 

E
SMUKKE CAROLA   
AF MUSEUMSLEDER FREDERIK STRAND, POLITIMUSEET  FOTO POLITIMUSEET

Indgangen til 
Prinsessegade 25

– hvor Caroline boede 
og betjente

sine kunder.
Fattigdommen

er tydelig.

Offer og 
gerningsmand. 
Smukke Carola med 
sin alfons Jens Peter 
Hansen. Fotoet er 
taget kort tid før, 
Caroline blev myrdet.
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POLITIHISTORIE

Caroline som hun blev fundet. 
Tidens store armod fremgår 
med smertelig tydelighed af 
sofaen, der er planket op på 
spande.

I FREDERIK STRANDS
BOG ”UOPKLARET” – SAMT

I EN UDSTILLING PÅ
POLITIMUSEET LIGE NU,
SÆTTES DER FOKUS PÅ

SMUKKE CAROLA-DRABET
OG ANDRE UOPKLAREDE 

SAGER. 

 Dokument der godtgør, at 
Caroline er indforskrevet 
som offentligt fruentimmer. 
Der blev udarbejdet et 
sådant dokument på alle 
prostituerede frem til 1905.

Politirapport 
der redegør 
for Carolines 
”løsagtige 
levned”.
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Popermo Forsikring GS

C.F. Tietgens Boulevard 38

5220 Odense SØ

Telefon 66 12 94 48

popermo.dk

CVR 61 67 23 11

 Generalforsamling 2016 

Popermo støtter 
Børns Vilkårs bisidderordning

Regnskabet for 2015 blev gennemgået og godkendt den 20. april 2016.

De vigtigste hovedtal - du kan læse hele årsregnskabet på popermo.dk 

Årets bruttopræmieindtægt 203 mio. kr. 
Årets samlede erstatningsprocent 85,7 %
Årets resultat 3,3 mio. kr. 

På generalforsamlingen var der valg til  bestyrelsen, som fortsat består af: 

Torkil Hattel – formand (valgt blandt de delegerede)
Kurt Kristensen – næstformand (valgt blandt de delegerede) 
Henning Jønsson – særligt forsikringskyndigt bestyrelsesmedlem (indstillet af bestyrelsen) 
Jan Sylvester Iversen – særligt regnskabskyndigt  bestyrelsesmedlem (indstillet af bestyrelsen) 
Claus Hartmann (indstillet af Politiforbundets  Hovedbestyrelse) 
Flemming Gjelstrup (valgt blandt de delegerede) 
Torben Krog Jensen (valgt blandt de delegerede)
Mogens Heggelund (valgt blandt de delegerede) 
Kate Kengen (valgt blandt de delegerede)

Hurtig og effektiv kommunikation
Vi ønsker at kommunikere hurtigt og effektivt med vores medlemmer. Derfor har vi iværksat papirløs kommunikation, der betyder, at 
vi sender elektronisk post til dig via Min Side. Du modtager automatisk en mail og/eller en sms, når der er ny post til dig. Det er derfor 
vigtigt, at du har opdateret dine kontaktoplysninger, dvs. mail eller mobilnummer, så vi kan gøre dig opmærksom på, at der er ny post. 
Du opdaterer nemt dine kontaktoplysninger på Min Side.

Papirløs kommunikation indeholder mange fordele for dig, idet det er nemt, hurtigt og professionelt. Oplev eksempelvis den markante 
forbedring ved, at du nu ALTID kan se din personlige og fuldt opdaterede forsikringsoversigt - lige når det passer dig og din familie.
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I ugerne 29 og 30 skruer vi ned for blusset.
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